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Italijani iz Jugoslavije na obisku v naši deželi

Delegaciji IS SRS indeželnega odbora Furlanije Juljiske krajine v 
svojim pozdravom

Trstu. Stoje je  predsednik dr. Vratuša med

Tridnevni obisk delegacije Izvršnega sveta SR Slovenije v naši deželi utrjuje  
dobre sosedske odnose med Italijo in Jugoslavijo

Srečanje z enotno delegacijo Slovencev 
v Italiji ter predstavniki kulturnih 

društev Beneške Slovenije
Od četrtka 15. do sobote 

17. novembra se je mudila  
na uradnem in prija te ljskem  
obisku v deželi Fu r lan i j i  - 
Ju li jsk i k ra j in i delegacija 
izvršnega sveta SR Slovenje, 
ki jo  je vodil predsednik dr. 
Anton Vratuša. Obisk sodi v 
okv ir  izmenjav med obema 
deželama na na jv iš j i  ravni. 
Delegacija IS SRS je s tem 
vrn ila  obisk, k i ga je opravi
la delegacija deželnega odbo
ra Furlanije  - Julijske k ra j i 
ne v Sloveniji decembra 
1975.

Delegacijo iz socialistične 
republike Slovenije so se
stavljali, poleg predsednika 
Vratuše, še: podpredsednik 
in odgovoren za izvajanje 
osimskega sporazuma Jože 
Hujs, predsednik odbora za 
gospodarske stike s tu j ino  
Jernej Jan, sekretar za pro
met in prevoz L iv i j  Jakomin, 
sekretar za znanstveno razi
skavo Istok Winkler, namest
nik sekretarja za sodelova
nje s tu j ino  Tone Poljšak, 
šef kabineta predsednika IS 
SRS Drago Mirošič, sprem
l ja l  pa je delegacijo general
n i konzul v Trstu Štefan Ci
goj.

Delegacijo deželnega odbo
ra Furlanije  - Julijske k ra j i
ne pa so sestavljali predsed
nik Antonio Comelli, pod
predsednik in odbornik za 
načrtovanje in proračun 
Sergio Coloni, odbornik za 
šolstvo, za kulturne dejavno
sti in poklicne usposabljeno- 
sti Diego Carpenedo, odbor

nik za industr i jo  in trgovino 
Dario Rinaldi, odbornik za 
turizem in športno rekrea
cijo Adriano Bomben, od
bornik za promet in prevoze 
Giovanni Cociani in šef kabi
neta predsednika deželnega 
odbora Franco Ricchetti.

Delegacijo iz Slovenije so

sprejeli predstavniki deželne
ga odbora na mejnem preho
du Fernetiči nad Trstom v 
četrtek 15. novembra po
poldne. Gostje iz Slovenije 
so se najpre j pok lon il i  spo
minu žrtev Rižarne, nato so 
sledili na sedežu predsedstva

Nadaljevanje na 2. stram

' DNEVI UNIJE ITALIJANOV 
IZ ISTRE IN Z REKE” 

POTRDILI POVEZOVALNO VLOGO  
NARODNIH MANJŠIN

Sprejela sta jih predsednika Colli in Comelli - Kulturne manifestacije v Vidmu in Pordenonu

Od petka 9. do nedelie  11. no
vem bra je  b ilo  gost dežele Furla- 
n ije -Ju lijske  K ra jine močno zastop
s tvo  U nije  Ita lijia n o v  iz Is tre  in z 
Reke. B ili so p redstavn ik i d ruštev, 
šole, um etn ik i, pesn ik i in p isa te lji. 
Vseh je  b ilo  p rib ližno  š tir id e s e t in 
jih  je  vod il p redsedn ik U unije  M a
rio  Bonita. To je  že tre t j ič ,  ko t r 
žaška ljudska univerza (U n ive rs ità  
popo la re ), pod p o k ro v ite ljs tvo m  de
želne uprave p rire ja  «Dneve Ita 
lijanov iz Is tre  in z Reke v š t ir ih  
pokra jinah naše dežele.

V petek 9. novembra sta jih  sp re 
je la  na deželi p redsedn ik deželnega 
sveta  M ario  C o lli in predsedn ik de
želnega odbora A n ton io  C om elli. Ob 
te j p riložnos ti jih  je  predsedn ik 
C o lli pozdravil in dejal med drug im : 
«Na osnovi posam eznih no tran jih  
državnih u re d ite v  je  treba  narod
nostn im  skupnostim , ki ž iv ijo  izven 
m eja svo je  dom ovine, zagotov iti 
n a jv iš jo  možno zašč ito  in om ogoč i
t i nem oten razvoj na ku ltu rnem , 
šo lskem  in vseh drug ih  področjih , 
v duhu osim skega sporazuma in 
skupne reso luc ije  iz O patije».

S pozdravom  predsedn ika C o lija  
so b ili uradno o dp rti «Dnevi Unije  
Ita lija n o v  iz Is tre  in z Reke» v naši 
deželi.

Petkovega srečanja na sedežu de
želnega sveta  v T rs tu , so se poleg 
p redstavn ikov dežele in U n ije  Ita 
lijanov iz Is tre  in z Reke ude lež ili 
tud i š te v iln i gostje  v  zastopstvu 
p o lit ičn ih  fo rum ov SR S loven ije  in 
SR H rvatske, genera ln i konzul SFRJ 
v T rstu  Š tefan C igo j te r  p reds tavn i
ki tiska , radia in te lev iz ije .

V im enu deželne uprave je  goste 
pozdravil tud i p redsednik deže lne
ga odbora C om elli, ki je  med d ru 
g im  de ja l: «Prepričani smo v v logo, 
ki jo  m ora jo  nacionalne m anjšine 
im e ti za razvoj sodelovanja in pri 
spoznavanju sosednjih  narodov. Ta

Le "G iornate  dell’Unione nel Friuli-Venezia G iu lia”

CULTURA E FOLKLORE DEL GRUPPO 
ITALIANO DELL’ISTRIA E DI FIUME

Lusinghiero successo della significativa manifestazione - Ovunque un'accoglienza più che cordiale - La mostra di 
26 artisti con 113 opere e la retrospettiva del prof. Venucci alla Villa Manin di Passariano - "Prima in assoluto" 
ael documentario sull’UllF - A Udine "L'avaro” di Drzic con il Dramma italiano - Impegnati in spettacoli nel capo

luogo friulano e a Pordenone i complessi di Fiume, Rovigno, Gallesano, Capodistria, Dignano e Pola

La visita di un folto gruppo degli 
artisti, rappresentanti politici, cul
turali e della scuola dell'Unione de
gli Italiani d 'Istria e di Fiume nella 
nostra regione ha avuto una gran
de risonanza nella stampa locale e 
in Jugoslavia. Gli ospiti si sono d i
chiarati molto soddisfatti per la 
accoglienza avuta dalle autorità e 
dalla popolazione. Qui di seguito r i
portiamo integralmente l'articolo 
che riguarda le «Giornate dell'Unio
ne nel Friuli Venezia Giulia» pub
blicate sulla «Voce del Popolo» di 
Fiume, a firm a di Irene Mestrovich, 
lunedì 12 novembre 1979.

UDINE, 11 - E’ piuttosto difficile  
buttar giù queste righe sulle «Gior
nate»: c ’è il pericolo di incorrere 
nel soliti luoghi comuni, e d'altra 
parte, di essere riduttivi nei con
fronti di una manifestazione del ge
nere significativa e molto, per noi 
del gruppo nazionale. L'accoglienza 
avuta a Trieste e poi qui a Udine, 
è stata più che cordiale, perchè al 
di là dei rapporti ufficiali sono sca
turiti in primo piano i contatti sul

piano umano. E per evitare luoghi 
comuni preferiamo passare alla cro
naca di questi giorni.

Venerdì sera, nell'aniicc Palazzo 
Municipale di Udine la nostra rap 
presentanza è stata ricevuta dal pre
fetto  dr. Spaziante, da Damiani in 
rappiesentanza del sindaco della cit
tà, da Capenello, assessore regio
nale. in questa sede è stato puntua- 
Fzzato che l’Amministrazione regio
nale segue con interesse l’etnia, an
zi, intende muoversi con contributi 
di idee per cercare di coordinare 
il collegamento con la nazione d’ori
gine. A nome dell'UllF la prof. Ne- 
lida M ilani - Kruljac ha risposto: «Ci 
muove a comune convinzione che 
sulla direttrice che stiamo seguen 
do apriamo nuovi spazi per il supe
ramento di ostacoli e difficoltà na 
turali che sempre accompagnano le 
opere dì ampia portata. Su questi 
e tanti altri motivi siamo portati ad 
assumere, pur nella diversità dei si
stemi istituzionali, la difesa di posi
zioni comuni, la promozione di nuo

ve iniziative dirette ad approfondi
re la conoscenza reciproca, il mu
tuo rispetto, il conseguimento dei 
rapporti sempre più stretti, sempre 
più all’altezza di quella esigenza 
di cooperazione che è oggi fonda
mentale elemento della vita contem
poranea. Il ruolo che in campo cui 
turale è chiamato a svolgere il no
stro gruppo nazionale s'innesta prin 
cipalmente su quella funzione di 
raccordo tra la matrice culturale e 
linguistica che affonda in questa 
terra e la ricezione, il fermento, lo 
inserimento attivo nel tessuto socio
politico della realtà jugoslava».

Dal canto suo il prof. Rossit, del- 
l’UPT, ha ricordato quali sono i 
campi sui quali si estrinseca la col
laborazione fra l'Università popola
re di Trieste e il nostro Ente e le 
sue organizzazioni. Ne è seguita la 
proiezione del documentario sulla 
Unione, sulle sue istituzioni, una 
«prima in assoluto», ma che I no-

! Continua In 2« pagina)

vloga se uvršča v nov koncept 
g ledanja na m anjšine, ki mora b iti 
posredova lec med raz ličn im i ku l
tu ram i in oboga titev  za ves p rosto r, 
na katerem  pripadn ik i posameznih 
narodnostn ih  supnosti ž iv ijo . In 
p repričan i smo, da mora prav v 
tem  duhu de lova ti tud i večina, z 
namenom, da bi se m an jš inske  na
ciona lne skupnosti nem oteno raz
v ija le  in svobodno izpovedovale 
svo jo  ku ltu ro  in jez ik .

To je  tem e ljna  v iz ija , s katero 
m oram o danes g leda ti na m anjšine. 
Vendar se m orajo tud i narodnostne 
skupnosti same zavedati svo je  k u l
tu rne  zakladnice, svo je  tra d ic ije  in 
jezika in posamezne vlade m orajo 
na red it vse, da bi m anjš ine pog lo 
b ile  to  znanje o sebi predvsem  p re 
ko šole, s redstev in fo rm a c ije  in 
vseh t is t ih  s tru k tu r, ki so b is tvene 
za c iv ile n  razvoj neke skupnosti. 
M an jš ine  m orajo im e ti m ožnost raz
v ija t i se in de lova ti, seveda v t i 
stem  državnem  kontekstu , ka te re 
mu pripada jo  in ne sm ejo  b iti žrtve  
a s im ilac ije . Prav v tem  novem du
hu, predvsem  pa v  os im sk ih  sporazu
m ih so dobila  fo rm a lno  p o trd ite v

načela o enakopravnosti med lju d 
mi raz ličn ih  nacionaln ih  skupnosti. 
Ob tem  se postav lja  tu d i zahteva 
po za go tov itv i zašč ite  narodnostn ih  
skupnosti» .

Po teh pozdravnih besedah obeh 
deželnih p redstavn ikov je  sp rego
vo ril p redsedn ik U nije  Ita lijanov  iz 
Is tre  in z Reke M ario  Bonita, ki je  
na jpre j naštel nekaj ju b ile je v , ki 
jih  prav le tos p ros lav lja  ita lijanska  
narodnostna skupnost v SFRJ in na
to  de ja l, da je  s tan je  ita lijanske  
narodnostne skupnosti nadvse po
z itivno , za kar se gre zahva liti iz
v irn im  p rijem om , ki jih  je  Jugosla
v ija  sp re je la  v  prid  m anjšinam . 
« Ita lijan i v  SFRJ», je  nadaljeval 
Bonita «so povsod aktivno  v k lju č e 
ni v družbeno tk ivo , kar jim  daje 
m oči, da s pom očjo  vseh soc ia ln ih  
kom ponent rešu je jo  vprašanja, pred 
ka te rim i s to jijo . Vendar je  oh ran je 
vanje in va lo rizac ija  v rednot, ki Jih 
v sebi nosi narodnostna skupnost, 
je  nadaljeval Bonita, odvisna p redv
sem od dveh fa k to rje v : šo ls tva  v  
m aterinem  jez iku  in prav takšnega

(N adaljevan je  na 2. s tran i)

Skupno poročilo ob koncu obiska 
delegacije IS SRS v naši deželi

Na povabilo  predsednika deže l
nega odbora avtonom ne dežele 
F u rlan ije -Ju lijske  kra jine  advokata 
dr. A n ton ia  C om ellija  je  bila  od 15. 
do 17. novem bra 1979 na uradnem 
obisku v  avtonom ni deželi F urlan iji- 
Ju lijsk i k ra jin i de legacija  izvršnega 
sveta skupščine SR S loven ije  pod 
vodstvom  predsednika izvršnega 
sveta dr. Antona V ratuše. V de lega
c iji so b ili podpredsednik i izvršne 
ga sveta Jože Hujs in č lan i izvršne 
ga sveta : predsedn ik repub liškega 
kom ite ja  za ekonom ske odnose s 
tu jin o  Jernej Jan, predsedn ik repu 
b liškega ko m ite ja  za p rom et in zve
ze L iv iji Jakom in, predsedn ik repu 
bliškega ko m ite ja  za raziskovalno 
de javnost dr. Iztok W in k le r te r  na
m estn ik  repub liškega sekre ta rja  za 
m ednarodno sode lovan je  Tone Po
ljšak in še f kabineta predsednika 
izvršnega sveta  Drago M iro š ič .

V de legac iji deželnega odbora 
avtonom ne dežele F u rlan ije -Ju lijske  
krajine, ki jo  je  vod il p redsedn ik 
dr. A n ton io  C om elli, so b ili še pod
predsedn ik odbora in odborn ik  za 
načrtovan je  in proračun Sergio Co
loni, odborn ik  za šo ls tvo  in k u ltu 
rne de javnosti ing. D iego C arpene
do, odborn ik  za in d u s trijo  in trg o 
vino  Dario Rinaldi, odborn ik  za p re 
voze in p rom et G iovanni Cocianni 
te r  še f kabineta predsednika deže l
nega odbora dr. Franco R iche tti.

Razgovorov se je  udeležil tud i 
Š tefan C igo j, genera ln i konzul SFR 
Jugoslav ije  v  T rstu .

Med ob iskom  v  F u rlan iji-Ju lijsk i 
k ra jin i je  obiskala de legacija  izv r
šnega sveta  SR S loven ije  deželni 
sve t avtonom ne dežele Furlan ije - 
Ju lijske  kra jine , k je r se je  srečala 
s p redsednikom  sveta M ariom  C ol- 
lijem  te r  č lan i predsedstva in v o 
d ji p o lit ič n ih  skupin v sve tu . O b i
skala je  tud i v ladnega kom isarja  
v deželi dr. M aria  M arrosuja.

D elegacija  si je  og ledala neka
te re  pomem bne in d u s trijske  o b jek
te  te r  p rom etne povezave v Fur
la n iji-Ju lijs k i k ra jin i.

Predsednika dr. A n ton  Vratuša in 
dr. A n ton io  C om elli sta se s č lani 
de legacij ude ležila  o tvo ritve  ceste ,

ki povezuje kam ionske te rm ina le  
na obeh straneh m eje  na Ferne
tič ih . D e legacija  izvršnega sveta 
skupščine SR S loven ije  pa je  b ila  
poleg tega v  po po tresu  prizadeti 
občin i Bardo, k je r sc s finančno po 
m očjo  Jugos lav ije  zg rad ili š tev ilna  
stanovanja.

Predsednik dr. A n ton  Vratuša je  
ob iska l tud i s lovensk i ku ltu rn i dom 
v T rs tu , v  G oric i pa se je  sesta l z 
enotno de legac ijo  S lovencev v  Ita 
li j i  te r  se tako neposredno sezna
n il z de javnostjo  in p rob lem i s lo 
venske narodne skupnos ti te r  n je 
nih organ izacij v  avtonom ni deželi 
F u rla n iji-Ju lijsk i K ra jin i.

Med uradn im i razgovori sta si d r. 
A n ton  Vratuša in dr. A n to n io  C o
m e lli na jp re j izm enjala in fo rm ac ije  
o d ružbenopo litičnem  in ekonom 
skem razvoju v  obeh državah te r v 
S oc ia lis tičn i repub lik i S loven iji in 
avtonom ni deželi F u rla n iji-Ju lijsk i 
kra jin i. Pri tem  sta  izrazila  p re p r i
čanje, da se bodo pogajanja med 
Evropsko gospodarsko skupnostjo  
in Jugoslav ijo  ugodno zaključ ila .

Predsednik dr. C o m e lli je  o risa l 
prizadevanja dežele za obnovo Fur
lan ije  ob državni podpori in  za bo lj 
uravnotežen razvoj v  c e lo ti. Poleg 
tega je  poudaril pomen jugos lovan 
ske pom oči potresnem u obm očju  in 
g loboko hvaležnost, ki jo  je  vzbu
d ila  med vsem  p reb iva ls tvom  Fur
lan ije -Ju lijske  kra jine.

Predsednik dr. V ratuša je  posebej 
o risa l p r io r ite te  gospodarskega in 
drugega razvoja S loven ije  te r  u re 
sn ičevan je  neuvrščene p o lit ike  Ju
gos lav ije . Obe de legac iji s ta  podčr
ta li pomen nedavnega državnega 
obiska p redsednika repub like  Ita 
lije  Sandra P ertin ija  v  Jugos lav iji.

Nato sta  de legac iji obravnavali 
sode lovan je  med SR S loven ijo  in 
avtonom no deželo F urlan ijo -Ju lijsko  
kra jino  predvsem  glede obveznosti, 
ki j ih  im ata na pod lagi jugoslovan- 
sko -lta lija nsk ih  sporazum ov iz O s i
ma. Pri tem  s ta  upošteva li raz lič 
nos t svo jih  p ris to jn o s ti, ki Izhajajo 
iz no tran je  u red itve .

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Polaganje vencev ob spomeniku padlih partizanov na pokopališču Sv. Pavla
(fo to  G. S trazzo lin i)

SIMONITTI SULLA 
RICOSTRUZIONE

Občina Sovodnje in vlečnice

I ritardi e le d ifficoltà  che 
incontra la ricostruzione del 
Friuli trovano eco nelle forze 
politiche, le quali stanno 
compiendo un giro di incontri 
per verificare l'efficienza del
la maggioranza e sopratutto 
quella della giunta regionale. 
A queste voci preoccupate si 
sono accompagnate autorevo
li critiche e rilievi anche fuo
ri dal mondo politico. Ha dato 
il via l ’arcivescovo di Udine, 
che a Roma ha messo il dito 
sulla piaga; la ricostruzione è 
ormai un fatto speculativo e 
si pensa più al tornaconto 
delle Imprese che ai terremo
tati ed alle loro sofferenze. 
Sul settimanale «La Vita Cat-

BIBLIOTECA A CIVIDALE

Si stanno completando le 
rifin iture  dell’ala laterale, 
quella che è forse la più 
antica, del Palazzo Nussi, 
dove troverà sede defin iti
va la Biblioteca Civica di 
Cividale, importantissima i- 
stituzione comunale della 
città ducale e centro di va
rie iniziative culturali.

Finora questa era ospi
tata nei locali del Ginnasio 
- Liceo Paolo Diacono, in
sufficienti allo scopo.

I lavori di ristrutturazio
ne de ll’edificio, finanziati 
dal governo jugoslavo in 
base al programma di aiuti 
federali alle zone terremo
tate del Friuli, prevedeva
no l ’adeguamento antisi
smico con telai e solai di 
irrigidimento delle struttu
re ed iniezioni di cemento 
nelle murature, il rifaci
mento del tetto, che è  a vi
sta su tre capriate in le
gno, ed illuminazione dal
l ’alto. Si è infine provvedu
to all'impianto di riscalda
mento e a tutte le rifin itu 
re necessarie. Il progetto 
è dell'arch. A ttilio  Zoratti- 
ni ed è stato eseguito dal
le maestranze specializza
te della ditta BENEDIL.

La Biblioteca Civica di 
Cividale, quando prossi
mamente sarà alloggiata 
nell'elegante palazzo in s ti
le rinascimentale, disporrà 
di un ingresso indipenden
te, di una sala di consulta
zione, servizi e centrale 
termica al piano terra, di 
una sala di lettura con an
golo riservato ai ragazzi al 
primo piano ed infine, al 
secondo piano, di una se
conda sala di lettura e per 
manifestazioni culturali, 
riunioni e mostre.

Caratteristica de ll’ am
biente interno sarà appun
to, la luce diffusa naturale 
dall'alto. Un complesso, co
me si vede, atto a dare una 
soluzione definitiva ed or
ganica ad importanti esi
genze culturali della città 
longobarda.

tolica» l ’arch. Valentino Si- 
monitti, sloveno, presidente 
dell'ordine degli architetti di 
Udine, torna suH’argomento: 
«Questi baraccati esprimono 
sostanzialmente un fabbiso
gno di case da riparare e da 
ricostruire: questa necessità, 
a tre anni dal terremoto si 
presenta ancora come un am
masso aforme, grezzo, che ha 
bisogno ancora di essere or
ganizzato... dice Simonitti, e 
prosegue: Ognuno fa quello 
che vuole e quel che può, 
perchè il mercato tradizionale 
della domanda e offerta rima
ne libero, e dunque non è 
possibile controllarlo.

Inquietudine anche nei par
t it i di sinistra: il PCI ha orga
nizzato domenica 18 novem
bre a Gemona una manifesta
zione di protesta per la dram
matica situazione dei 44 mila 
terremotati del Friuli.

Skupno poročilo
N adaljevanje  s 1. s tran i

D e legac iji sta p ro u č ili de javnost 
de lovne skupnosti vzhodnoalpskega 
obm očja te r  u g o to v ili poz itivno  v lo 
go, ki jo  lahko oprav lja  ta  skupnost, 
ki je  nastala v  znatni m eri s p riza 
devanji S loven ije  in Furlanije-Julii,- 
ske kra jine , za u re sn ič ite v  skupnih 
in te re so v  narodov tega  predela E- 
vrope.

Posebej sta de legac iji izvršnega 
sveta  skupščine  SR S loven ije  in de 
želnega odbora avtonom ne dežele 
F urlan ije -Ju lijske  kra jine  p rouč ili 
s tan je  v  zvezi z izvajanjem  načrtov 
cestn ih  železniških in d rug ih  pove
zav, ki neposredno zanim ajo obe 
stran i. Poudarjeno je  b ilo , da je  za 
razvoj prom eta v tem  delu Evrope 
po trebno č im p re j dog rad iti av tom o
b ilske  ceste  z obeh s tran i m ejn ih  
prehodov. S tem  v zvezi sta poz i
tivn o  ocen ili zak ljuček del na c e s t
nem m ejnem  prehodu F erne tič i in 
pospešena dela na prehodu V rto jba .

Obe de legac iji sta poz itivno  oce 
n ili dosedanje inš trum en te , ki po
spešu je jo  obm ejno gospodarsko so 
de lovanje  (9. in 10. č len os im sk ih  
sporazum ov) te r  poudarili, da je 
treba  m ožnosti, ki jih  nud ijo  t i  In 
š trum e n ti, še bo lj iz k o r is t it i te r  po

Gorska skupnost nediških 
do lin  im a namen o dkup iti 
smučarske inštalacije  vleč- 
niškega pod je tja  na M ata
ju r ju  (Società sciovie del 
M a ta ju r). To je  p rak tično  
b istevn i izvleček sestanka, 
k i so ga pred dnevi im e li 
predstavn ik i pod je tja , k i im a 
v la s ti vlečnice in  uprav ite 
l j i  Gorske skupnosti te r ob
čine Sovodnje. Pred časom 
so stranke opozicije (K P I, 
PSI, PSDI in  neodvisni) p re 
dlagali G orski skupnosti ne
ka j podbnega v zvezi s p ro 
dajo objektov. Vendar je  ta 
želela b o ljš ih  zagotovil, vsaj 
v takšnem obsegu, da b i se 
javna ustanova vk lju č ila  v 
vodilne organizme Società 
sciovie, k a jt i le to  je  po
staja lo  vse b o lj požrešno na 
deželne prispevke.

U p ra v ite lji sovodenjske 
občine so se zavzemali za 
podrobnejšo analizo in  š irš i 
razgovor o razvo ju  celotne
ga prostora, na katerem  cve
te turizem  na M a ta ju r ju : 
ostala dva sogovornika pa 
sta se b o lj ogrevala za č im 
p re jšn jo  kupčijo . Prehod 
lastnine pa b i m orala vseka
ko r o d o b riti dežela. K a j je 
b ilo  to k ra t odločilno?

Podjetje, k i up rav lja  žič
nice in  vlečnice, je močno 
zadolženo, čeprav je  dobilo  
od Gorske skupnosti p r i
spevek v  v iš in i 53 m ilijo n o v  
l ir .  Za prispevek je  glasova
la samo Krščanska demo
krac ija , ne da b i za odobritev 
prispevka zahtevala kakšen 
poseben pogoj. Svoj glas so

p o treb i po iska ti nove.
D e legac iji s ta  tu d i poudarili, da 

je  po trebno izde la ti konkre tne š tu 
d ije  g lede p lovne po ti Soča-Sava- 
Donava.

P reučili sta m ožnost vseh ob lik  
indus trijskega  sodelovanja med S lo
ven ijo  in F urlan ijo -Ju lijsko  kra jino, 
za ka r obsta ja jo  ugodne m ožnosti, 
ki jih  p redvideva jo  tud i os im sk i spo
razum i.

Obe de legac iji sta razp rav lja li tu 
di o r ibo lovu  v Tržaškem zalivu. To 
vprašan je  naj bi za da ljše  odbodje 
u re d ili z b ila te ra lno  pogodbo v 
o kv iru  sporazum ov o obm ejnem  so 
de lovanju. D e legacija  avtonom ne 
dežele FJK je  izrazila  že ljo , da bi 
b ilo  sedanje s tan je  podaljšano po 
iz teku tega le ta, kar je de legacija  
izvršnega sveta S loven ije  vzela na 
znanje s p ripom bo, da bo o tem  
obves tila  repub liške  organe.

D e legac iji s ta  se seznanili s po
budam i, ki so jih  dale p ris tan iške  
uprave za sode lovan je  in s p e c ia li
zacijo  med lukam i severnega Jadra
na te r  še posebej med Koprom  in 
T rs tom .

Obe de legac iji sta sog laša li, da 
so po trebne skupne pobude za v a r
stvo  oko lja  v  a lpskem  obm očju, na 
Krasu te r  za zašč ito  Jadrana. Izra
z ili sta p rip ra v lje n o s t, da se u s ta 
novi skupna strokovna  kom is ija , ki 
naj p rouč i usk la jeno  zaščito  oko lja  
ob m e ji in m ožnosti za prehod oseb

oddali tu d i nekateri p red
s tavn ik i KD, k i so sami čla
n i pod je jta , Pred odob rit
v ijo  prispevka pa se KD  
sploh n i pozanimala, s kak
šnim  uspehom pod je tje  po
sluje. D olgovi so narasli na 
okrog  50 m ilijo n o v  l i r  in  ta 
dolg naj b i skušali zdaj ne
ka te ri «podružbiti»  to  se 
prav i: zvreči ga na javne 
ustanove.

Za župana in  uprav ite lje  
občine Sovodnje pa je  Ma
ta ju r  važen in  pomemben 
predvsem v socialnem sm i
slu, n a jb o lj pa upoštevajo 
njegove ekonomske p la ti te r 
kakšne razvojne možnosti 
ko t tu r is t ič n i predel, k je r b i 
lahko našlo delovno mesto 
mnogo domačinov. Zato, ko 
bodo sm učarski o b jek ti pre
š li v javno last, naj b i j ih  
u p ra v lja li v kooperaciji.

Na sestanku je  prevlado
val vtis, da že lijo  nekateri 
o v redno titi objekte samo za 
določen le tn i čas, medtem 
ko je  župan Zuanella vztra 
ja l, da je  potrebno m is lit i 
na n jihovo  izkoriščanje  ta
ko, da bo mogoče zopet p r i
d ob iti in  o ž iv iti opuščene h i
še in  stanovanja v b liž in i tu 
ris tičn ih  objektov.

Srečanje 
z enotno delegacijo

(N adaljevan je  s 1. s tran i)

deželnega odbora uradni po
govori, v petek 16. novembra 
pa je sprejel delegacijo iz 
Slovenije vladni komisar 
Marrosu. Nato so si člani de
legacije ogledali tovarno Ve
l ik ih  motorjev (Grandi moto
r i)  v Trstu, obiskali so Slo
venski ku ltu rn i dom in se 
srečali s predstavniki dežel
nega sveta, nakar so odpoto
vali v Gorico, k je r so si ogle
dali gradbišča avtoporta p r i 
Standrežu in se srečali s 
predstavniki enotne delega
cije Slovencev v I ta l i j i ,  k jer 
so b i l i  seznanjeni o sedanjem 
položaju naše narodne skup
nosti.

V soboto je delegacija IS 
SR Slovenije odpotovala naj
prej v Pordenon, nato pa v 
videmsko pokrajino, k je r si 
je ogledala hiše, ki so bile 
po potresu zgrajene v občini 
Bardo s finančno pomočjo  
Slovenije in Juogoslavije. V 
vasi. Ter, k je r je delegacjo 
pozdravil predsednik Gorske 
skupnosti Sergio Sinicco, je 
predsednik Vratuša s svoji
m i sodelavci sprejel tudi 
predstavnike društev Bene 
ške Slovenije, kateri so mu

tud i p reko nekaterih  km etijsk ih  
prehodov v  tu r is t ič n e  namene.

D e legac iji izvršnega sveta S love
n ije  in deželnega odbora FJK sta  se 
seznanili s položajem  slovenske 
narodnostne  skupnosti v F urlan iji- 
Ju lijsk i k ra jin i in ita lijanske  narod
nosti v  S lo ve n iji. Poudarili s ta  že 
večkra t izraženo p rip ra v lje n o s t, da 
v duhu os im sk ih  sporazum ov in v 
okv iru  us tavn ih  u red itev  obeh 
držav, v  sode lovan ju  s p redstavn ik i 
m anjš in, u resn iču je ta  p o lit ik o  in iz 
va jata u č inkov ite  ukrepe za n jihov 
vses transk i svoboden razvoj ko t 
skupnosti.

Na zaključku  obiska sta de lega
c iji skupno u g o to v ili, da so b ili raz
govori v  p rija te ljs kem  vzdušju in ob 
polnem  m edsebojnem  razum evanju 
te r  ocen ili, da bodo s luž ili nadalj
n ji p o g lo b itv i m edsebojnega vse 
stranskega sodelovanja, za katero 
se bosta zavzemali, da bo č im bo lj 
konkre tno.

Predsednik izvršnega sveta  SR 
S loven ije  dr. A n ton  Vratuša je  po
vab il p redsedn ika deželnega odbo
ra avtonom ne dežele Furlan ije - 
Ju lijske  k ra jine  dr, A n ton ia  Com el- 
lija , da z de legac ijo  deželnega od
bora ob išče  SR S loven ijo . Predsed
nik dr. C om elli je  povabilo  z zado
vo ljs tvo m  sp re je l. Datum  obiska bo 
sporazum no določen kasneje.

T rs t, 17. novem bra 1979.

obrazložili sedanje stanje 
beneških Slovencev.

V imenu naših društev so 
govoril i: dr. Ferruccio Clavo- 
ra, Enzo Lettig (v pr is tn i re- 
zijanščini), župnik Mario Ga- 
r iup  iz Kanalske doline, naš 
odgovorni urednik Iz idor  
Predan ter predsednik T.O. 
SKGZ prof. V il jem  Cerno, 
k i je  goste pozdravil tudi 
kot izvoljeni predstavnik v 
občini Bardo.

Obisk se je zaključil z 
objavo skupnega dokumenta 
na sedežu predsedstva dežel
nega odbora ( k i ga posebej 
objavljamo) in z o tvoritv i jo  
novega cestnega odseka na 
mejnem prehodu p r i  Ferne
tič ih nad Trstom, k i povezuje 
tovorno postajališče na obeh 
strani meje.

Rezultati obiska so zado
vo l j i l i  obe strani. Razgovori o 
vseh problemih so se razvija
l i  v prisrčnem, prija te ljskem  
in osimskem vzdušju. U tr ju 
je jo prija te ljske odnose med 
sosednjima deželama in od
p ira jo  vsestranske možnosti 
za nadaljno sodelovanje.

Predstavniki ku ltu rn ih  dru
štev Beneške Slovenije pa 
izražamo svoje zadovoljstvo, 
da smo se mogli srečati in 
predočiti delegaciji IS SR 
Slovenije naše težnje, 
želje in skrb i za bodoči 
razvoj naše narodnostne 
skupnosti, predsedniku Vra
tuši pa smo hvaležni za nje
gove spodbudne besede.

Dnevi Unije 
Italijanov . . . .

I Nadaljevanje s 1. s tran i)

tiska , ozirom a v iro v  in fo rm ac ije  te r  
od kon tinu iran ih  s tiko v  z m atično 
dom ovino. Od tu  tud i vo lja  in želja, 
da bi s ta lno  g o jili take s tike , p r i
re ja li srečanja in se ko n fro n tira ii s 
k u ltu rn im i tokov i v Ita lij i pa tu d i z 
dem okra tičn im i organ izacijam i, s 
ka te rim i sm o vedno p rip ra v lje n i na 
d ia log. Vendar je  za razpravo tega 
tipa  nujen pogoj, da se spoštu je  
abso lu tno svobodo m is li in izb ir, ki 
seveda izhajajo iz p o litičn e  lin ije  
naše nove dom ovine, soc ia lis tičn e  
in neuvrščene Jugoslavije».

«V tem  sm islu», je  zak ljuč il svoj 
poseg p redsedn ik U nije  Ita lijanov 
iz Is tre  in z Reke M ario  Bonita, 
«hočem o vedno te sne jš ih  s tiko v  z 
m atico , kar smo p redoč ili tud i i ta 
lijanskem u predsedniku repub like  
P e rtin iju  ob nedavnem  obisku v 
Jugos lav iji. In prav ta  ob isk bo go
tovo  pripom oge l, da se bodo p rija 
te ljs k e  vezi med obema državama 
še u trd ile  in s tem  bodo p o s tav lje 
ni pogoji za h itre jšo  re š ite v  vseh 
vprašan j naše m anjšine in s loven 
ske narodnostne skupnosti v Ita liji» .

P redsednik tržaške  ljudske un ive r
ze Rossi Sabatin i pa je  med drug im  
deja l, da srečan je  dokazuje zanim a
nje deželn ih ob las ti za pripadn ike 
ita lijanske  m anjšine v Is tr i in na 
Reki v  skladu z dosedanjim i pobu
dami in sp re je tim i zakoni. «Obe
nem, je  nadaljeval Sabatin i, s reča 
nje dokazuje dosledno pog lab ljan je  
vezi med Ita lija n i z obeh s tran i 
meje».

Prvi dan «Dnevov U nije  Ita lijanov 
iz Is tre  in z Reke» se je  končal v 
V idm u s predvajanem  dokum en ta r
nega film a  o ž iv lje n ju  ita lijanske  
narodnostne skupnosti v Jugoslav iji 
s s im b o ličn im  naslovom . «Zrno pe- 
skam ost».

V soboto  11. novem bra pa so v 
V il li M anin, v Passarianu odprli raz
s tavo  ita lija n sk ih  um etn ikov iz Is tre  
in z Reke. Na razstavi, ki bo odprta 
do 30. novem bra, sode lu je  26 um e t
n ikov s 113 de li.

Razstavo je  uradno odprl deželni 
o dborn ik  M izzau, ki je na jp re j poz
d ra v il p riso tne  p redstavn ike  ob la 
s ti, U n ije  Ita lijanov  iz Is tre  in z 
Reke te r  um etn ike  same in pri 
tem  poudaril pomen, ki ga dežela 
p rip isu je  te j m an ife s ta c iji, saj ni 
nak ljuč je , da je  razstava prav v 
V il li M anin, k je r je  čuvana ku lturna 
zakladnica naše dežele in k je r je  
Napoleon podpisal sporazum  z 
A v s tr ijo , s ka te rim  je  b ilo  konec 
beneške Republike. M izzau je  ob 
tem  nag lasil tu d i delež, ki ga im ajo 
um e tn ik i p ri u trjevan ju  p r ija te ljs k ih  
vezi med obm e jn im i k ra ji in ne na
zadnje pri u trjevan ju  p rija te ljs tva  
med Ita lijo  in Jugoslav ijo , ki im ata 
že danes na jbo lj odp rto  m ejo na 
svetu .

S led il je  pozdrav predsednika 
d ruštva  pesn ikov in um etn ikov z 
Reke, p ro f. A n to n ija  Pellizzerja, ki 
je  nag lasil, da je  ku ltu ra  m ost, ki 
mora združevati lju d i istega jezika, 
pa čeprav jih  lo č ijo  državne meje.

Prav preko um e tnos ti ita lijanske  
narodne skupnosti v  SFRJ pog lablja  
znanje in vednost o svo ji koloka- 
c iji.

Prof. G iose ffi je  v im enu p r ire 
d ite lja  ce lo tnega srečanja, Ljudske 
un iverze iz T rsta  podal nekaj m is li 
v zvezi z razstavo samo, nakar je  
b il pod vodstvom  Sercia M oles ia  
na v rs ti og led posameznih razsta- 
v lja lcev.

Po ogledu razstave je  s led ilo  ko
s ilo . na ka te rim  so si izm enjali
zdravice Predsednik deželnega sve 
ta C o lli, p redsedn ik skupščine re- 
šk ih  občin Radom ir A n to n e lič  in
p redsedn ik Unije  Ita lijanov  iz Is tre  
in z Reke M ario  Bonita.

V V idm u je  ita lija n sko  g leda lišče 
iz Is tre  in z Reke u p rizo rilo  kom e
d ijo  «Skopuh» M arina Držiča. Z na
stopom  fo lk lo rn ih  skupin in pev
skih zborov z Reke, iz Rovinja in
Galežane v  V idm u in t is t ih  in Ko
pra, Vodnjana in Pulja v Pordenonu, 
so se za k lju č ili le to šn ji «Dnevi Unije 
Ita lija n o v  iz Is tre  in z Reke», ki so 
b ili nadvse važni in zan im iv i, tako 
za goste, kakor za g o s tite lje .

Cultura e folklore

C ontinuazione dalia 1a pag.

stri connazionali avranno modo di 
vedere nelle rispettive Comunità i 
prossimi mesi.

Se le «Giornate» - come è negli 
intenti - offrono un quadro di in
sieme della nostra specifica attivi
tà, la mostra (la seconda in ordine 
cronologico) dei pittori connazionali 
è stimolante per gli artisti ( che co
sì hanno avuto l'occasione di pre
sentarsi ad un pubblico che non 
li conosce in una bellissima cornice 
qual è la nota Villa Manin di Pas- 
sariano) e per i visitatori.

Questi ultimi infatti hanno la pos
sibilità di passare in rassegna qua
dri che, eterogenei finché si vuole, 
testimoniano appunto, ai di là dei 
loro valore prettamente artistico, 
un'opera, un impegno dei singoli - 
oltre che delle Comunità in cui so
no attivi - nell’arricchimento di un 
patrimonio culturale, sociale, nella 
realtà in cui vivono.

A Villa Manini - di cui mi limito a 
dire, se avete l'occasione visitatela 
- espongono 26 artisti con ben 113 
opere che, stando a quanto è stato 
sottolineato da Antonio Pellizzer 
«sono un'ulteriore conferma della 
vitalità creativa e spirituale dell'et
nia e anche del clima di rinnovata 
fiducia nel potenziale culturale, non 
ancora del tutto spiegato nella sua 
funzione di ponte e di messaggio di 
una realtà umana e sociale diversa 
e per molti aspetti stimolante». Il 
prof. Decio Gioseffi, che ha presie
duto il gruppo che ha selezionato i 
quadri esposti, ha aggiunto che la 
mostra ha un valore notevole come 
presentazione di un gruppo di pit
tori «che resistono pure alia misu
ra grande qual’è Villa Manin». Nel
l’ambito di codesta rassegna va ri
levata la retrospettiva sul prof. Ro
molo Venucci, di cui, ancora una 
volta è stata risaltata la statura di 
artista e la sua opera soprattutto 
tra i giovani, suoi alunni, oggi qui 
presenti.

I professionisti, in questo caso 
gli attori del Dramma Italiano, han
no allestito, come annunciato, «L’a
varo» di Držič, in una sala capiente 
che purtroppo pareva inghiottire i 
presenti. La loro eseguità sarà dovu
ta alla nota riservatezza friulana?  
Dopo la parentesi ufficiale degli in
contri al vertice, della presentazio
ne degli artisti ed attori, oggi do
menica, è stata la volta dei com
plessi artistico-culturali della Comu
nità. A Udine si sono esibiti, presen
tati da Elvia Malusà, il coro ma 
schile di Fiume con otto canzoni po
polari e non poteva mancare il pez
zo forte «Joška la rossa»; quello 
femminile con tre brani e insieme 
i due cori un motivo accettato di 
buon grado dal pubblico, «Fuarce 
Friul».

Gallesano e Rovigno hanno offerto  
quanto di meglio potevano: ovvero 
tradizioni, usi, costumi. Il numero 
del primo, «La portada de maio», il 
secondo «La popolana del mare». Il 
progetto - anche attuato - di pre
sentare a Pordenone, contempora
neamente allo spettacolo udinese, i 
gruppi di Capodistria, Dignano e 
Pola è stato positivo nel voler ra
mificare un po' questa nostra pre
senza, per noi gente di penna (si fa 
per dire perchè non c'erano macchi
ne da scrivere) ha rappresentato 
un grosso inconveniente. Sulla vali
dità dei cori e gruppi folkioristicì 
si è scritto e parlato a più riprese 
ed è stata confermata anche oggi. 
Il coro di Capodistria ha inserito nel 
suo programma di dieci canzoni un 
brano di queste genti «L'emigrant». 
Dignano ha attinto al suo patrim o
nio artistico con canti e danze men
tre hanno chiuso in bellezza i cori 
maschile e femminile poi riuniti, 
con il loro programma. Lo spetta
colo è stato presentato da Bruna 
Alessio - Zivko dello Studio televi
sivo di Capodistria.

Irene M estrov ich

Il capocantiere della Benedii «Tinetto» controlla il cantiere della Biblioteca 
di Cividale. Delovodja podjetja Benedii kontrolira delo pri čedadski knjižnici
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Q.A. 6900 Lugano, martedì 16 ottobre 1979 Quotidiano della Svizzera Italiana

La manifestazione di Lugano ha suscitato una vasta eco nell’opinione pubblica svizzera. I giornali nazionali e 
locali, la radio e la televisione hanno dato un ampio risalto all'avvenimento. Riportiamo solo alcuni titoli della 
stampa ticinese.

Manifestacija v Luganu je vzbudila širok odmev v švicarskem javnem mnenju. Nacionalni in lokalni časopisi, 
radio in televizija so dali veliko poudarka dogodku. Priobčujemo nekaj naslovov tiska iz Ticina

Il mese di novembre ha visto le sezioni del Bel
gio e della Svizzera impegnate in una serie di mani
festazioni di grande rilievo. Il materiale su queste 
manifestazioni verrà pubblicato sul prossimo numero.

V mesecu novembru so bile naše sekcije v Švici 
in Belgiji zelo aktivne v važnih manifestacijah.

O teh manifestacijah bomo pisali v prihodnji šte
vilki.

PISMO IZ AMERIKE

Bridgeport, 22.10.79
Predragi naš domači M'a- 

a ju r in uredništvo!
Prej ko nadaljujem, vas 

erčno pozdravljam in vo- 
čim use najlboljše za pri- 
wdno drugo novo leto, ki 
•e zadaj za Matajur jem le
ti, a se hmalu zbudi.

Večkrat čitam na vašem 
istu ob naše emigrante, za- 
o me zanima, ker ponavlja 
e pretekle leta, kako smo 
idhaja li v te strašne bel
gijske rudnike in po drugih  
u jih  deželah. Opravljali 
;mo vse verste dela, k je r je 
imart pela in se veselila, ko 
'e mlade fante in moške mo- 
ila.

Morem to reč, ker sem bil 
udi jast med temi družba- 
n i  — 50 let bo poteklo de
cembra, teden dni pred Bo- 
ličem, ko sem zapustil oče- 
a, mater, 4 bratre, 5 sestri. 
3il sem najstarejši od otrok. 
Vloja valiža ali kufer je bil 
taret iz kasonovih deski. 
Vam po tu j ih  deželah sem se 
nučil in m o ji  zasluški so šli 
:a obleko in hrano naše ve- 
'ike družine.

V tih tu j ih  deželah so nas 
iovražli zaradi tega krim i-  
lalnega fašizma in preganja- 
'i tje in sem, čeravno mi 
l ismo b il i  nič krivi.

Jast sem eden od tih sta
ili emigrantov. Vsega skup 

iast se ciganim 50 let po 
cvetu. Te granke leta so ble

Ufficialmente costituita 
la sezione di Buenos Aires. 
Dettagli nel prossimo nu
mero.

v Europi, 23 let. V vojski so 
me pa klical h vojakom in 
poslali na otok Corsico, od 
tam sem pa všou. Potem sem 
b il p r i  Fonih, k je r so te hi
še kr im ina lc i fašisti požgal. 
Tam sem ostal do razpada 
morivcov.

Nevem kaj druzga poseb
nega povjedat, povem pa še 
to:

Ko sem bil na počitnicah 
v Evropi, sem šel v domačo 
cerkev, če je bila p r i l ika  in 
gospod fajmošter je malo 
pridgo deržal, da ljudstvo  
ne verjame na nebesa in 
pekel in tako dalje. Jast sem 
v m o ji  pamet mu tuo odo
bril, zato, ker sem sam to 
poskusil, ker sem bil v peklu 
45 let. Blo je strašno strašno 
hudo. Potem pa me je dobri 
Bog in hvala venčnemu Bo
gu, rešil in poslal v nebesa, 
k jer živim že 27 let z mojo  
družinco, zadovoljen in ve
sel. Jast vem, kaj sta pekel 
in nebesa.

Priložim vam malo sliko, 
ki so m i jo  napravili za moj 
ro js tn i dan, ne morem pa 
povedat kolko let imam, ker 
sem zgubil ro js tn i list. Na 
desni sem jast in te na jm 
lajši nečak, ki par mene sedi.

Vsih je 11, a se ne v id ijo  
vsi, eni 50 pod mizo, drugi 
pa t ja  in sem.

Priložim vam tudi ček 10 
dolarjev za Matajur. L is t od 
meseca aprila sem ga dobil 
ta mesec.

Zaključ im  z najlepšimi 
pozdravi. Srečen Božič in 
veselo Novo leto 1980. Dobro  
se imejte, Rog n as živi.

Jožef Crainich

Assemblea europea
dell’emigrazione
italiana

Domenica 4 novembre, si è 
svolto a Colonia (Germania) 
la 4.a Assemblea dell'emigra
zione italiana in Europa. Alla 
importante manifestazione, 
organizzata dalla F.I.L.E.F., ha 
partecipato anche una delega
zione della nostra Unione, 
composta dal Presidente Cla- 
vora e da Floram, Carlig, Man
zini e Kovačič.

Oltre ai numerosi contatti 
presi con gli esponenti delle 
varie organizzazioni dell'em i
grazione italiana, in Assem
blea ha preso la parola Sergio 
Kovačič. Qui accanto riportia
mo il suo intervento.

*  *  *

V nedeljo 4. novembra je bi
lo v Kòlnu (Nemčija) 4. zbo
rovanje italijanske emigracije 
v Europi.

Tej važni manifestaciji, ki 
jo je organizirala F.I.L.E.F., je 
prisostovala tudi delegacija 
naše Zveze, ki so jo sestavlja
li predsednik Clavora, Floram, 
Carlig, Manzini in Kovačič.

Poleg številnih srečanj s 
predstavniki raznih italijan
skih emigrantskih organiza
ciji, je na zborovanju samim 
spregovoril Sergio Kovačič. 
Njegov govor objavljamo v 
italijanščini.

CINEMA, CIVILTÀ' e POLITICA
La seconda rete detla RTV Fran

cese m andò in onda recentem ente 
un film  che  d im ostra  fino  a quali 
ve rtic i di assurd ità  possono g iungere 
ce rti personaggi p o lit ic i noncuran ti 
deg li in te re ss i de lla  popolazione, 
ma avidi di potere.

«La caccia  alle  streghe», questo 
il tito lo  del film , ci narra l'ep isod io  
s to rico  della vita  po litica  am ericana 
passato so tto  il nom e di «Mac Car 
tism o».

Ex-garzone di fa tto ria , ex-m ar na- 
io, Joseph M ac C arthy e n t'ò  a! se
nato nel 1950. Appena a rriva to  ai 
potere, e so rre tto  dalia House of 
Unam erican A c tiv itè s  Com m ittée, in
traprese  una a ltre tta n to  im ponente 
quanto  donch isc io ttesca  croc ia ta  
con tro  la do ttrina  com un ista  che 
d ich ia rò : «Nemico P ubblico  n. 1 de
g li States».

In breve tem po il sena to re  r iu 
scì ad instaurare  fra  la popolaz io
ne un clim a di sospe tto , di te rro 
re e di in to lle ranza  per tu tto  ciò 
che poteva essere comuniSmo.

T utti i se tto ri della cu ltu ra  ame
ricana, e pa rtico la rm en te  H ollywood, 
ne d ivennero i suoi bersag li pre
d ile tti.

Incoragg ia to  da lle  medias, e da 
un ’eccessiva dose di presunzione, 
si a ttaccò poi anche alle  più a lte  s fe 
re del m ondo po litico  am ericano: 
«... abbiam o dei nem ici della nostra 
nazione a ll'in te rn o  de llo  stesso go
verno degli Statesi». Fu questo  l'u l
tim o  passo de lla  sua assurda sca la 
ta, passo che segnò la fine  della 
sua poco  g lo riosa  carrie ra .

Il 22 d icem bre  1954, J. M ac Car
thy venne censura to  e lascerà de
fin itivam en te  la scena po litica , 
sch ia cc ia to  da quella  m acchina po
litico -ps ico log ica  che lui stesso a- 
veva instaurato .

Il m erito  più lodevo le  del f ilm  è 
que llo  di fa r com prendere a llo  spet
ta to re , sin da ll'in iz io , il perchè d e l
la nascita  del «M acartism o».

Q uando Mac C arthy sì presentò 
cand idato  al senato, era sp rovv is to  
di quals iasi program m a, di qua ls ias i 
idea concreta  da o ffr ire  al suo fu 
tu ro  e le tto ra to ; tan to  sprovvis to , po
vere tto , che anche que llo  che d i
venne più ta rd i il suo cava llo  di 
ba ttag lia  non fu un 'invenzione  p ro 
pria, ma l ’ idea di un co llabo ra to re  
appartenente  al c le ro  am ericano.

La psicosi co lle ttiva  del sospet
to , del te rro re  e de ll'in to lle ranza  per 
tu tto  c iò  che poteva essere co
muniSmo, fu l'un ico  bagaglio  po
lit ic o  con il quale J. M ac Carthy ar
rivò  e si m antenne al potere.

C iò che m aggiorm ente  co lp isce  lo 
spe tta to re  Beneciano, in questo  
film , è la sconcertan te  a ffin ità  che 
si r iscon tra  tra  il «Mac Cartismo» 
e la linea po litica  di «ben in d iv i
dua ti e lementi» del potere, nella no
s tra  regione.

E non manca, fra i vassa lli di 
questi u lt im i neppure la s ig n if ic a ti
va presenza di personaggi del c le 
ro che, fo rti della p ropria  pa rtico la 
re cond iz ione socia le , co n trib u isco 
no a co ltiva re  fra la nostra  popo
lazione que lle  fa ls ità  necessarie  al
la sa lvaguardia de lla  ps icos i del r i 
f iu to  de lla  nostra  iden tità  e de lla  
in to lle ranza  per tu tto  c iò  che è S lo
veno (perchè com unista?) e per tu t
to  c iò  che è com un ista  (pe rchè  S lo
veno?).

Uno degli esempi più s in tom at ci

ci viene incon testab ilm en te  dal no
to  Reverendo (...?) de lle  nostre  va lli 
che s is tem aticam en te  bo ico tta , e 
com batte  ne ll'om bra, tu tto  c iò  che 
cara tte rizza  g li S loveni della nostra 
regione.

Eppure, anche a li « ita lian issim i» 
l ’avranno im parato  dal ca te ch ism o .il 
D io dei c ris tia n i non fa alcuna d i
s tinz ione  fra le razze, i popoli e le 
cu lture .

A meno che non si tra tti de lla  so
lita  incoerenza, non ci si può im 
pedire il sospe tto  che l ’un ico Dio, 
per il reverendo in questione, sia 
que llo  del potere; la sola re lig io 
ne, la po litica : e l'un ico  aposto 
la to  che egli sappia eserc ita re , la 
propaganda anti-slovena.

C iò che sorprende più ancora 
sempre a p ropos ito  del film , è il 
fa tto  che ce rti «M acartis ti»  n o s tra 
ni superano per il lo ro  zelo, lo s tes
so J. M ac Carthy. Chi non si rico rda , 
fra  l ’a ltro , l ’a ttegg iam ento  ta lm en te  
dem ocra tico  (sic) e c r is t ’ano (sic) 
dei due esponenti ca lla  Com unità 
M ontana che si sono fa tti no tare  a l
l'u ltim a  festa de ll'U n ità  di Ponteac- 
co?

Ma fo rse  qui non si tra tta  di «Ma- 
cartism o», bensì dì que lla  p a rtico la 
re fo rm a di cu ltu ra  che  una s ora 
m estra in pensione de fin irebbe: «Fa
ro di c iv iltà  e di progresso in ogni 
angolo della terra i» .

A lla  v ista di «La caccia  a lle  s tre 
ghe» si è fa ta lm en te  invasi da un 
p ro fondo sen tim en to  di com m isera
z ione e di ripugnanza per la me
sch ineria  e il c in ism o di tu tt i quegli 
ind iv idu i (i lo ro  vassa lli com presi) 
i cui un ic i mezzi per a rriva re  e 
m antenersi al po tere  sono l'ingan 
no, l ’ in to lle ranza  e la ps icosi del so
spe tto  e del te rro re  per tu tto  ciò 
che ci cara tterizza.

Se foss im o ancora ten ta ti di r i
m ettere la nostra  fiduc ia  a quanti.

dopo aver c o n trib u ito  a llo  s face lo  
della nostra  Com unità  ed alla de
gradazione socio -econom ico-cu ltu - 
rale della S lavia friu lana , oggi s ’im 
pegnano a to g lie rc i l'u n ico  bene che 
p ra ticam ente  ci resta: la nostra  i- 
den tità ; se ci venisse ancora in 
m ente d ’illu d e rc i in qua lchè d i con 
c re to  e d i pos itivo  da parte  di per
sonaggi che non sanno o ffr ire  nem 
meno a se stessi quel m in im o di d i
gn ità  e di c iv ism o, ind ispensab ili ad 
ogni c itta d in o  r ispe ttab ile ; sarebbe 
a llo ra  opportuno  rico rd a rc i che: 
«... anche la più bella donna del m on
do, sa o ffr ire  so lo quel che hai».

Che «La caccia  alle  streghe» ci 
serva da lezione nel p ross im o av
venire!

A.M.

Intervento di Kovačič 
a ll’assemblea europea della 

emigrazione italiana di Colonia
Amici e compagni,

permettetemi di togliere pochis
simi minuti a questa 4.a conferenza 
dell'assemblea europea dell'emigra
zione italiana per esprimere il mio 
plauso all'iniziativa che ha scopo 
di riproporre i temi centrali che la 
emigrazione italiana ha di fronte, e 
non solo quella italiana, ma che in 
effetti affronta questioni più gene 
rali e di più ampio respiro, sia per 
i paesi di emigrazione che per quel
li di immigrazione.

Come molti di voi sanno il mio 
impegno nelle associazioni demo
cratiche è centrato, soprattutto ne
gli ultimi tempi, in direzione della 
minoranza di lingua slovena, ma non 
è su questo che voglio intervenire.

Mi preme in maniera particolare 
riallacciandomi a! discorso sui di
ritti del lavoratore emigrato, sul lo
ro inserimento nella realtà politica, 
sociale e culturale dell'individuo e 
sulla salvaguardia ed il rispetto di 
quelli d’origine.

E' necessario che il governo ita
liano ed i rappresentanti dell'Italia 
al Parlamento Europeo sì facciano 
promotori di una politica che ten
ga conto del fatto che le masse 
di stranieri emigrati nella Comu
nità europea pongono un problema 
che investe tutta questa parte del 
Continente e che non è più possibi
le continuare a tergiversare.

Non esistono vere e proprie po
litiche nazionali, non esiste un im
pulso da parte del governo italiano 
e non esiste nessuna politica di 
carattere comunale e questo è 
grave.

Giustamente questa conferenza 
pone in risalto il problema della par
tecipazione al voto, attivo e passi
vo, dell’emigrato a livello ammini
strativo, ma penso che questo non 
può assolutamente essere interpre
tato come pura richiesta di un sem
plice diritto, ma significa imporre 
anche ai singoli comuni il fatto che 
il cittadino straniero ha bisogno di 
una politica adeguata alle sue esi
genze ed ai propri bisogni.

Il lavoratore emigrato contribui
sce allo sviluppo economico del 
Paese in cui vive, contribuisce a 
creare tutte le sovrastrutture e non 
solo questo, perchè non ha pesato 
sul Paese ospitante visto che è ve
nuto quando tutte le sovrastrutture 
che occorrono erano state utilizza
te nel suo paese d’origine ed è 
per questo, a maggior ragione che 
un’impegno nuovo deve essere as
sunto.

L’Europa ha fatto un passo avan
ti, le elezioni dirette del Parlamen
to Europeo sono un fatto positivo.

E' necessario imporre un modo 
nuovo di guardare alla realtà com
plessiva dell'Europa ed ai proble
mi di quelli che sono stati definiti 
i primi cittadini d’Europa.

Da queste mie brevi considerazio
ni penso che sia necessario colle
gare il ruolo delle forze organizza 
te in emigrazione sia a carattere 
regionale o linguistiche che quelle 
di associazioni a carattere naziona
le per dare un'impulso di democra 
zia e di civiltà in tutta l'Europa.

Nobedne zmede ne de
lam!

Sem kakor trta, rastem 
in se š irim povsod, predv
sem p ro ti  fašizmu in sek- 
tarizmu!

Ti pa kakor nekoristne 
mladike, k i ne rodijo, ki 
j ih  kmet poreže, in  tam na 
tleh ostanejo!

Slovenski narod, in 
predvsem Benečija, potre
buje trto, k i raste in ne t i
ste mladike, ki ne rodijo !

F. C.

Alessandro Zaccarini console gene
rale d’Italia a Lugano
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KRATKE NOVICE - NOTIZIE IN BREVE
S. PIETRO AL NATISONE

Ciclo di conferenze 
della Zveza beneških 
žen

La Zveza Beneških Žen 
(Unione donne della Bene
čija), l ’organizzazione che 
in due anni di attività ha 
raccolto attorno a sé un 
gran numero di donne slo
vene della Provincia di U- 
dine, ed in particolare del
le Valli del Natisone, ha 
deciso di allargare l'in te
resse per l'associazione 
anche tra quelle non più 
giovani donne che fino ad 
ora non hanno cercato il 
modo di risolvere i loro 
problemi insieme ad altre 
donne.

A questo scopo è stata 
organizzata a San Pietro al 
Natisone una serie di con
ferenze dibattito sui pro
blemi della donna nel pe
riodo della menopausa, sul
la piaga deH'alcoolismo, 
sullo stato dei servizi so
ciosanitari nella zona.

Già la prima conferenza, 
svolta giovedì 15 novem
bre, dalla ginecologa Chia
ra Zanetto ha suscitato 
molto interesse ed ha pie
namente confermato l ’u ti
lità dell'iniziativa.

ČEDAD

Rešen problem prevoza za 
slovenske šolarje 

Na deželo prošnja za pri
spevek

Problem prevoza sloven
skih šolarjev iz nediških in 
terskih dolin v Gorico je 
bil končno rešen. Pred tre 
mi tedni vozi poseben av
tobus otroke iz zbirališč po 
raznih krajih dolin ter jih 
prepelje na šole v Gorico.

Otroci ostajajo v Gorici 
ves teden in prebivajo v 
Slovenskem dijaškem domu. 
Ob sobotah pa se vračajo 
v domače vasi: Neme, Ah- 
ten, Fojda, Čedad itd.

Neprijeten problem je 
razrešil urad za slovensko 
šolo v Čedadu, v veliko za
dovoljstvo prizatetih dru
žin, ki so doslej mora(e sa
me skrbeti za prevoz last
nih otrok v Gorico. Po na
vadi so se otroci posluže
vali linijskega avtobusa, ki 
pa je prispel v Gorico, ko 
se je pouk že pričel in so 
torej zamujali.

Poseben avtobusni ser
vis pa ne bo rešil vseh ne
prijetnosti s tem v zvezi, 
bodisi ker mora avtobus 
opraviti več različnih prog, 
bodisi ker ostajajo otroci 
ves teden zdoma.

Z druge strani pa so 
starsi, ki hočejo šolati 
svoje otroke v slovenskem 
jeziku, prisiljeni v to izbiro, 
kajti v videmski pokrajini 
še vedno nimajo šol s slo
venskim učnim jezikom.

Prav zaradi tega se je u- 
rad za slovenske šole v v i
demski pokrajini odločil, 
da vpraša deželo in državo, 
da preskrbi vsaj plačilo 
prevoza, in to v smislu 
spoštovanja uredb o pravi
ci do študija in ustavnega 
načela, da so pred zakonom 
vsi državljani enaki.

S. LEONARDO

Potenziare la rete 
telefonica

A Jainich non si vuole 
concedere il telefono, nè

pubblico, nè -privato. La co
sa è perlomeno strana, se 
si pensa che si tratta di u- 
na frazione che vuole v i
vere e non vegetare e che 
il telefono oggi non è un 
lusso, ma un servizio ed 
un risparmio di tempo e 
denaro.

Nel comune di S. Leonar
do molti lamento l ’impossi
bilità di ottenere nuovi al
lacciamenti perchè manca
no i... numeri!

Cerchino perciò gli am
ministratori di impegnarsi 
un po’ di più. A i tempi d’og
gi questi servizi vanno at
tuati proprio per quanto 
detto sopra.

UDINE

Interrogazione in Provincia 
sulle scuole

Il consigliere provinciale 
Petricig ha rivolto al Presi
dente una interrogazione 
per sapere se la Giunta 
abbia in mene di proporre 
alla Regione Friuli-Venezia 
Giulia l ’emanazione di un 
provvedimento speciale 
per interventi di manuten
zione e per il riscaldamen
to degli edifici scolastici 
prefabbricati ricostru iti ai 
sensi della legge 34.

VIDEM

Interpelacija o šolah v po
krajinskem svetu

Pokrajinski odbornik Pe
tricig se je obrnil na pred- 
sernika pokrajine z vpraša
njem, ki zadeva ogrevanje 
šol. Petricig bi rad zvedel, 
če misli pokrajinski odbor 
predložiti -deželnemu sve
tu poseben ukrep, ki bi u- 
ravnaval vzdrževanje šol 
ter ogrevanje v šolskih po
slopjih, ki so bila zgraje
na v smislu zakona 34.

CIVIDALE

Costituita la Commissione 
per l'Istruzione Slovena

Si è costituita definitiva
mente giovedì 8 novembre, 
la Commissione per l ’Istru
zione del Comitato Territo
riale dell’Unione Culturale 
- economica slovena per la 
provincia di Udine.

La commissione, che è 
articolata in una assemblea 
di 17 membri e in un diret
tivo di sette, si è data an
che un programma di mas
sima. Nella commissione 
per l'istruzione slovena so
no rappresentate le varie 
componenti della realtà 
scolastica e della cultura: 
insegnanti, genitori, stu
denti, membri dei campi 
scolastici di Istituto, circo
lo e distretto, operatori 
culturali; caso per caso vi 
saranno invitati responsa
bili della ricerca, dei geni
tori degli alunni delle scuo
le slovene di Gorizia e Trie
ste, operatori economici e 
dirigenti de ll’ associazione 
giovanile.

Per quanto si riferisce al 
programma, esso è espo
sto in un documento arti
colato in vari punti: pro
mozione di iniziative per 
l’ istruzione slovena nel ter
ritorio della provincia di 
Udine, corsi professionali 
per traduttori e di forma
zione pedagogica, orienta
mento scolastico ed uni
versitario, sostegno alla 
frequenza delle Università 
di Udine, Trieste e Lubia

na; orientamento professio
nale iniziative per i ragaz
zi, scolastiche, parascola
stiche ed extrascolastiche; 
studi, pubblicazioni e do
cumentazioni; collegamen
to con le associazioni cul
turali, gli enti pubblici, gli 
is titu ti scolastici ed univer
sitari, e gli organi collegia
li della scuola.

Ricca la problematica 
emersa fin dalla prima riu
nione della Commissione 
(per cui la discussione sa
rà ripresa fra quindici gior
ni). Già in questa fase pre
liminare si è dato vita al
l'U fficio per l'Istruzione 
slovena, che sarà il punto 
di riferimento, di coordina
mento ed operativo della 
commissione.

SFORTUNATO 
NELLA FORTUNA:

Ha venduto per 100 mila 
lire la schedina da 100 mi

lioni

E' accaduto domenica 4 
novembre a Neive, piccolo 
centro nei pressi di Alba 
(Cuneo). Un meccanico, 
V ittorio Vacca, ha venduto 
per cento mila lire la sua 
schedina del Totocalcio 
che è risultata poi una del
le vincitric i degli oltre 100 
milioni di lire.

Quella fortunata, o me
glio, sfortunata domenica 
sera, il Vacca si trovava 
nel bar della stazione di 
Neive, dove —  insieme 
con un gruppo di amici — 
guardava alla televisione i 
risultati delle partite. Con
statato di aver fatto 13, 
l'uomo si è meravigliato 
troppo: «tanto —  ha det
to —  cosa volete che sia
no le vincite, saranno po
che migliaia di lire».

A questo punto, uno del 
gruppo —  tale Andrea non 
meglio identificato —  ha 
fatto la proposta: 100 mila 
lire per la schedina «sen
za troppe speranze». Vac
ca ha accettato l’offerta. 
Ha intascato il denaro e ha 
ceduto il tagliando. Meno 
di ventiquattro ore dopo si 
è saputo che il premio 
spettante ai tredici supera
va i 100 milioni di lire.

Quando uno cade e si 
frattura una gamba, gli di
cono che è stato fortuna
to perchè non ha rotto la 
testa: fortunato nella sfor
tuna. Invece il Vacca è sta
to sfortunato nella fortuna.

NESREČEN V SREČI

Prodal je za 100.000 lir li
stek športne stave, ki je 

veljal 100 milijonov

Zgodilo se je v nedeljo
4. novembra v Neive, ma
lem središču v bližini Albe 
(Cuneo). Mehanik Vittorio 
Vacca je prodal svoj listek 
športne stave Totocalcio, 
kmalu nato pa je zvedel, da 
bi z njim dobil 100 m ilijo 
nov lir. Tiste nesrečne ne
delje se je Vacca mudil v 
baru na postaji v Neive 
skupaj z drugimi prijatelji. 
Po televiziji so ravno daja
li izide prvenstvenih te
kem. Vacca je ugotovil, da 
je pravilni uganil vseh tr i
najst rezultatov, a je la
konično potožil, da ga niti 
ne kdovekaj briga, saj bo 
znesek vreden le nekaj t i
soč lir, kot po navadi. Te

daj pa ga je neki Andrea 
pregovoril, da mu je pro
dal listek za 100.000 lir, je 
Vacca tudi storil, misleč, da 
je opravil uspešno kupčijo. 
Že naslednjega dne pa je 
zvedei, da je višina športne 
stave Totocalcio dosegla 
in presegla 100 milijonov.

Če kdo pade in si zlomi 
nogo, pravimo, da mu je 
šlo posreči, ker bisi bil lah
ko razbil glavo; imel je pač 
srečo v nesreči. Za Vittoria 
Vacco pa je bilo povsem 
obratno: imel je nesrečo v 
sreči.

V ČEDADU

Zahteven program šolske 
komisije

V okviru teritorialnega 
odbora Slovenske kulturno- 
gospodarske zveze so v 
četrtek, 8. novembra, do
končno umestili komisijo 
za šolstvo in izobraževanje 
za videmsko pokrajino. Ko
misija, ki jo sestavlja 17 
članov, vodi pa tajništvo, 
si je začrtala program bo
dočega delovanja. V tem 
organu sodelujejo vse kom
ponente šolske in kulturne 
stvarnosti Beneške Slove
nije: učno osebje, starši, 
dijaki, člani šolskih svetov 
ter kulturni in gospodarski 
operaterji in predstavniki 
mladine.

Kar zadeva program de
la, je komisija izdelala po
sebni dokument, ki vsebuje 
načrte in akcije za razvoj 
izobraževanja v slovenščini 
v videmski pokrajini, pobu
de za tečaje za prevajalce 
in šolskega osebja ter pod
pore tistim , ki obiskujejo 
univerzo v Vidmu, Trstu ali 
v Ljubljani. Komisija za 
šolstvo in izobraževanje te
ritorialnega odbora SKGZ, 
ki bo delovala v tesnem s ti
ku z beneškimi kulturnimi 
društvi in z raznimi šolski
mi organi, bo priredila tu
di vrsto pobud za izvenšol- 
ske dejavnosti otrok in šo
larjev ter javnih predavanj
0 tej problematiki. V okvi
ru komisije je bil že usta
novljen Urad za slovensko 
izobraževanje, ki bo v skla
du s smernicami naše krov
ne organizacije koordiniral 
celotno delovanje tega no
vega in prepotrebnega or
gana.

S. PIETRO AL NATISONE

Freddo e acqua piovana sui 
terremotati ospiti delle 
vecchie scuole elementari

Il medico provinciale di 
Udine ha scritto al sindaco 
di S. Pietro al Natisone 
una lettera in cui lo invita 
a riferire su quanto è sta
to fatto o intende fare l'am
ministrazione comunaleper 
eliminare gli inconve
nienti di cui si lamentano
1 terremotati alloggiati nel
le vecchie scuole elemen
tari: scarso riscaldamento, 
infiltrazioni di acqua pio
vana, ecc. Della cosa si è 
occupato anche l ’ufficiale 
sanitario, dott. Edi Cudicio, 
che ha inviato una nota al
l ’Ufficio del Medico Provin
ciale.

Questi è stato sollecita
to anche da una lettera f ir 
mata da diversi cittadini e 
terremotati ospiti del loca
le antiigienico.

Merso inferiore - Cemur

Assemblea del PCI 
sulla tutela delle risorse 

deH’ambiente
Nella Valli del Natisone la 

raccolta dei funghi costitu i
sce non solo un utile «hob
by» per i valligiani, ma —  in 
molt i casi — una vera e pro
pria risorsa economica e di 
integrazione d i reddito d i ca
rattere stagionale per nume
rosi raccoglitori.

Un tempo, quando i p ra ti 
venivano tu t t i  sfalciati, vi 
era abbondanza d i porcini, 
prataioli, di ovuli e di altre 
specie pregiate che ora ven
gono raccolte solo in pic
cole quantità da persone 
esperte dei posti. Un vero e 
proprio «boom» ha rappre
sentato in questi u l t im i an
ni la raccolta dei fam il ia r i  
«chiodini», che vengono piaz
zati su tu t t i  i mercati f r iu la 
n i e veneti. I l  fenomeno ha 
richiamato compratori «al- 
l'ingrosso» e attorno a que
sto mercato si è parlato an-

C L O D IG

#1 Torn
di tenn

Nel mese di agosto si è svolto 
presso il locale campo di tennis il II 
Torneo Sociale, organizzato dalla 
Associazione Sportiva Grimacco.

La manifestazione ha avuto suc
cesso seppure molti sportivi lo
cali sono stati costretti a disertare 
il Torneo, perchè in quel periodo as
senti per ferie. Nonostante ciò si 
è potuto assistere ad incontri di 
buon livello tecnico e soprattutto di 
grande impegno da parte dei parte
cipanti.

Anche se abbiamo visto delle co
se pregevoli, ci pare opportuno ri
cordare l’importanza che avrebbe un 
corso di tennis, organizzato dalla 
locale società sportiva, per permet
tere ai giovani di migliorarsi e av
vicinarsi con più passione a uno 
sport che già li vede a buon livello 
tecnico.

Anche il pubblico ha partecipato  
con calore e interesse alle gare, 
creando specialmente nella finale, 
queH’atmosfera tipica di queste ma
nifestazioni sportive.

La finale ha visto di fronte Vogrig 
Alessandro e Primosig Antonio (due 
giovani di Clodig) i quali nelle eli- 
minatorie sono riusciti a dimostra
re le loro buone capacità in questa 
disciplina, disponendo di una ottima 
battuta il primo, e di un pregevole 
palleggio i! secondo.

L’incontro è stato molto combat
tuto ed equilibrato, e solo nelle ul
time battute Vogrig Alessandro è 
riuscito, grazie ad una maggiore 
preparazione atletica, a battere Pri
mosig Antonio con il punteggio di 
7-5 4 6 8-6.

La premiazione è stala effettuata 
dal Presidente dell’Associazione 
Sportiva Grimacco, Feletig Luciano 
il quale nel premiare i finalisti ha 
auspicato che il Torneo venga rior
ganizzato il prossimo anno, con lo 
augurio che questo possa essere 
l’incentivo per un maggiore interes
se da parte dei giovani della Be- 
necia verso lo sport.

Sdrau lig  P. Paolo 
Vogrig M arina

che d i un fatto speculativo 
di qualche dimensione. Si è 
poi venuto a creare anche 
un nuovo tipo di turismo, 
quello dei forestieri che, con 
macchine targate Udine, Tre
viso, Gorizia, Trieste e per
fino Venezia e Padova, non 
si l im itano alla raccolta dei 
funghi, ma si abbandonano a 
vere e proprie violazioni del
l'ambiente e della proprietà.

L ’argomento ha avuto eco 
in una assemblea organizza
ta dal Partito Comunista I ta 
liano a Merso d i Sotto ed al
la quale è intervenuto i l  con
sigliere regionale Eligio Sim- 
sig, vice-presidente della com
missione agricoltura. Egli ha 
in formato i presenti del dise
gno d i legge della giunta re
gionale per la regolamenta
zione della raccolta d i f iori, 
erbe e funghi.

Vivacissimo il  d ibattito, 
nel quale sono intervenuti 
numerosi «fungaioli» della 
zona. Essi hanno argomen
to sui seguenti punti: risana
mento dei boschi, dei p ra ti 
con l'apertura d i piste d i ac
cesso, dimensione sovraco- 
munale degli a tt i  legislativi 
sulla tutela dell’ambiente, l i 
bera raccolta, per i residenti, 
della specie più diffusa dei 
funghi ed infine diffusione  
nelle scuole e fra i giovani 
della propaganda ambientale 
e mezzi efficaci per renderla 
operante.

E' stata fra  l ’a ltro rilevata 
l ’importanza economico-am- 
bientale della montagna, in
tesa come area produttiva  
anche in relazione alla crisi 
delle fon t i  energetiche.

0  veliki
Trinkovi 

proslavi, ki 
je bila v

Cedadu in
Špetru bomo 

pisali v 
prihodnji 
številki

Na sliki Sandro Vogrig in Tonino Primosig
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Umrl je naš 
beneski’Paganini,

V kom aj 62. le tu  starosti, 
je  pred k ra tk im  u m rl na j
večji v io lin is t beneških S lo
vencev, E m ilio  Passerini iz 
Ažle. Na glasbene in  k u ltu r 
ne kroge p r i nas, je  vest 
legla ko t težka senca, k a jt i 
mož je  b il poznan domala 
vsem kra jem  in  dom ačim  
ljudem  ko t super, odličen 
v io lin is t, dober človek in  za
veden beneški Slovenec.

Dobro sem ga poznal že 
dano, saj sta n a jin i ro js tn i 
vasi odda ljen i med sabo le 
za dober lovski stre l. Vselej 
m i je  b ilo  strašno žal, da se 
ta človek n i mogel rea liz ira 
t i  v svojem talentu. - v  gla
sbi in  v io lin i. K o t glasbenik 
se ču tim  dolžnega ob tem 
žalostnem dogodku, da po
ko jn ika  predstavim  b ra l
cem NOVEGA MATAJURJA 
dosto jno in  v p rav i luči.

E m ilio  Passerini iz ve li
ke, gosto grajene vasi Ažle 
v N ad išk i do lin i, se je ro d il 
1917. leta, ko je  na jbo lj d i
v ja la  Prva svetovna vojna. 
B il je  sin  revn ih  (v  polnem 
sm islu besede) staršev če
v lja r ja  in  gospodinje, že v 
zelo zgodnjih  le tih  je  E m il 
kazal v sebi mogočne prvine 
velikega talenta za glasbo. 
Toda finančne možnosti d ru 
žinskega stanu m u niso omo
gočile n ikakršn ih  študijev. 
Tako se je  mogel izu č iti ed i
nole za čev lja rja  p r i svojem 
očetu.

C I V I D A L E

UNA CONQUISTA  
DEI LAVORATORI

Dopo le v itto r ie  contrat
tua li aspramente combattute 
dai lavora to ri di tu tta  Ita lia , 
anche qui nel Cividalese f i 
nalmente si concretizzano le 
lo tte  sostenute nel tempo dai 
lavora to ri metalmeccanici r i 
guardanti i l  centro d i co ttu 
ra de ll’undicesima zona in
dustria le d i Cividale che fo r
n irà  le fabbriche comprese 
nella zona. E ’ prevista anche 
la costituzione d i cooperati
ve di consumo di cui ogni 
operaio potrà  diventare so
cio.

L 'u ltim o  scossone l ’hanno 
dato a una riun ione avutasi 
presso il  M un ic ip io  di C ivi
dale con i responsabili del 
consorzio per lo sviluppo del 
F riu li orientale, dove, nel 
corso del d iba ttito , da par
te sindacale si è evidenziato 
con forza l ’im prorogab ilità  
di dar vita  senza u lte r io r i 
indugi alla costruzione del
la s tru ttu ra  murale ne ll’area 
già individuata.

I rappresentanti del con
sorzio, o ltre  che a g iu s tifi
care il  r ita rd o  per cause non 
dipendenti dalla loro volon
tà, ma per m o tiv i burocra ti
ci, hanno garantito  che or
mai ogni passo è stato fa t
to per i l  completo reperi
mento dei fond i necessari a l
l ’edificazione e che è stata 
defin ita  anche l ’impresa edi
le (CREA S.p.A.) che co
s tru irà  la mensa.

A questo punto, secondo il 
consorzio, rimangono da de
fin ire , con la CREA g li ac
cordi tecnici, mentre biso
gna presentare la delibera 
per la costruzione alla Corte 
dei Conti. Per queste u ltim e 
adempienze sono previsti un 
paio d i mesi dopodiché do
vrebbero in iziare i lavori ve
r i e p rop ri che la d itta  CREA 
intende u ltim are  nel g iro di 
sette mesi.

operaio della TROPIC

V njegovi vasi Ažli so b ili 
nekateri d o b ri s tare jš i m u
z ikan ti am aterji, ka te rim  je 
naš genij stal zmeraj «za pe
tam i», da b i se ka j navzel od 
n jih . Svoje namere je  ure
sn ič il z ve likanskim  uspe
hom. Postal je  beneški na j
večji v io lin is t. Ig ra l je  na 
vseh javn ih  in  nejavnih p r i
red itvah beneških Sloven
cev. Poslušali so ga mnogo
k ra t vsi dom ačini njegovega 
pokolen ja  doma in  tu d i da
leč v širnem  svetu. K ako r 
na splošno naši godci, sem 
v zgodnjih  le tih  svoje ka
rie re  tu d i jaz ve liko p re igra l 
v p lesnih zasedbah s Passe- 
rin ijem . V sakokra t ponovno 
sem č u til v  n jem  človeka, iz 
katerega je  vrela ljubezen 
do glasbe ko t mogočni p la 
men iz vulkana. Vselej se 
spom injam , da n i in  n i mo
gel prenašati razglašenostiin 
tu d i ne nobenih r itm ič n ih  
netočnosti. Cesto je  govoril, 
da so ta glasbena p ro tis lo 
v ja  groba žalitev in  teptanje 
glasbe, ko t nadvse nebeške 
um etnosti. Im e l je tako 
dovršeno ra fin ira n  posluh, 
da v vsem svojem ž iv ljen ju  
nisem poznal boljšega od 
njega. B il je  ve likanski ta
lent, b il je nedvomno naš 
beneški genij, naš nerealizi
ran i beneški «Paganini», ka
te rih  se na vsem svetu rod i 
zelo, zelo malo.

K o t glasbenik boleče ob
žalujem, da je  v  pokojnem  
Passeriniju iz Benečije izgu
b ilo  človeštvo velikanski, 
enkra tn i k u ltu rn i zaklad, k i 
se ne bo ponovil n ikda r več. 
Temu pa pravim , da se je 
zaradi up i j  oče revščine v 
njegovi d ružin i, p r ip e til sto
le tn i neop rostljiv  k u ltu rn i 
k rim ina l.

A tu d i takemu Passeri
n iju , velikem u v io lin is tu  - 
samouku smo dolžni, da ga 
ohran im o v na jp lem en ite j
šem tra jnem  spominu, do
k le r bomo živeli.

ANTON B IR T IČ  - MECANA

Pust 1945 leta v Marsinu. Igrajo: Anton Birtič na harmoniko, na tambur 
Natale Špeladu iz Brišč, Emilio Passerini iz Ažle igra na violin. Vidimo 
ga na sredi s «palico» v rokah

U comune di Sev ogne 
e le sciovie

MOJA NEDIŽA
Dne 8. decembra 1979 zvečer 
bo predstavljena v Hotelu 
Roma v Čedadu nova plošča 
ansambla Antona Birtiča "Be
neški fantje’’

La Comunità montana del
le V a lli del Natisone intende 
acquistare g li im p ian ti sciisti
ci della Società sciovie del 
M ata jur. Questo, in  sintesi, 
quanto è emerso nella r iu 
nione indetta g io rn i fa con 
la Società sciovie e g li am
m in is tra to ri della Comunità 
e que lli del comune di Savo- 
gna. A suo tempo la propo
sta era stata avanzata alla 
Comunità Montana da parte 
delle opposizioni (PCI, PSI, 
PSDI e ind ipendenti) le quali
— p iu ttosto  che assistere ad 
una in iz ia tiva  priva ta  che d i
ventava un pozzo senza fon
do per i con tribu ti regionali
—  intendevano avere maggio
r i  garanzie di indirizzo. Au
spicavano cioè che l ’ente pub
blico entrasse in  qualche mo
do negli organism i d ire ttiv i 
della Società. Mentre g li am
m in is tra to ri del comune di 
Savogna si attendevano un e- 
same ed una discussione sub" 
lo sviluppo di tu tta  l ’area del 
comprensorio tu ris tico  del 
M a ta ju r (per il quale essi 
hanno commissionato un Pia
no Insediamenti P rodu ttiv i 
a ll’u ffic io  tecnico), premeva 
alla Comunità Montana ed al
la Società sciovie i l  passag
gio d i proprie tà  degli im pian
ti. Ciò avverrebbe con i l  bene
stare della Regione.

Cosa ha determ inato que
sta svolta?

I l  fa tto  è che la Società è

PRAPOTNO - PREPOTTO

Mario Grassi «požegnava» te 
duje prase

Zdi se, da je  živuo, pa n i 
takuo, čene b i ne takuo brez 
skarb i sta li in  čepeli ob 
n jim  možje, k i j ih  v id im o 
na s lik i. Da n i živuo, je po- 
skarbeu srečan j agar, M a
gagnato Robertino. D rug i 
veseli, al pa no m alo nevo- 
š ljiv i jag ri, so ga spravli na 
noge, da b i R obertinu  spet 
u teklo  u  host, pa j im  n i ra- 
talo, čepru ga je  M ario  Gras
si «požegnu» z dob rim  mer- 
lotam.

fortemente indebitata, pur a- 
vendo utilizzato i l  non in d if
ferente contribu to  di 35 m i
lion i della comunità monta
na, votato dalla DC senza 
contropartite  e senza che ve
nisse rispetta to  l ’impegno 
de ll’e ffe ttivo funzionamento 
degli im p ian ti per a ltr i sette 
anni. I l  voto favorevole della 
DC era stato espresso (va l
ga per la cronaca) anche da 
persone cointeressate in quan 
to soci della società.

Si parla d i un debito d i una 
cinquantina d i m ilion i, debi
to che si intenderebbe ora 
«socializzare», cioè scaricarlo 
sull'ente pubblico.

Per i l  sindaco e g li am m i
n is tra to ri di Savogna, i l  Ma
ta ju r ha una rilevante im 
portanza sociale e prendono

Obrtniška razstava v Čedadu

V petek 9. novembra so 
v Čedadu odprli drugo raz
stavo obrti, na območju Če
dada in Nadiških dolin. Raz
stavo so pripravili čedaj- 
ska občina, nadiška gorska 
skupnost in turistična u- 
stanova, otvoritve pa sta 
se poleg številnih predstav
nikov krajevnih oblasti u- 
deležila tudi predsednik 
deželnega odbora Comelli 
in predsednik ustanove za 
razvoj obrtništva Di Nata
le.

Na razstavi, ki hoče biti 
sodobno nadaljevanje tra
dicionalnega martinovega 
sejma, je sodelovala vrsta 
posameznih obrtnikov in 
obrtnih delavnic. Razsta
vljeni so bili izdelki iz to l
čenega železa in bakra, 
pohištvo in drugi leseni 
predmeti, med katerimi so 
izstopali izdelki nekaterih 
slovenskih obrtnikov iz be
neških vasi, izdelki iz 
kamna, ki izhajajo iz kam

noseške tradicije v občini 
Tavorjana, kvačkani šali 
(uncinetto) in ročno posli
kane rute, drobni okrasni 
predmeti, ki povzemajo 
motive langobardskega na
kita. Pekovska obrt pa se 
je predstavila s tradicional
no beneško gubanco ter s 
cvrtim i štruklji.

Poleg praktičnih predme
tov so bile na razstavi tu
di fotografije, slike in iko
ne, prav tako delo čedaj- 
skih in beneških mojstrov.

Razstava želi opozoriti 
na krajevno obrtništvo in 
spodbuditi njen razvoj, kar 
bi bilo zlasti koristno za 
Benečijo, kjer je pomanj
kanje delovnih mest hudo 
občutno. K razvoju obrti bo 
lahko prispeval tudi čedaj- 
ski center za poklicno u- 
sposabljanje, eden redkih, 
ki se posvečajo tem dejav
nostim.

Ž. G.

in considerazione sopra ttu t
to g li aspetti economici e di 
sviluppo della sua area tu r i
stica che può dare posti di 
lavoro in  loco. Pertanto han
no auspicato che la gestione 
degli a ttua li im p ian ti e di 
que lli program m ati, abbia 
carattere cooperativo, una 
vo lta  che fosse attuato i l  pas
saggio alla proprietà pubb li
ca.

Nella riun ione si è riscon
tra ta  la tendenza ad una va
lorizzazione solamente sta
gionale, mentre il sindaco 
Zuanella ha ins is tito  per 
un piano di recupero delle a- 
b itazioni semiabbandonate 
delle frazioni vicine, ai f in i 
di un loro  utilizzo, per la 
p iù ampia rice ttiv ità  della 
domanda di servizi tu ris tic i.

PISE  
PETAR  
M A T A J U R AC
Papež in naš fam oštar

Mario Grassi sta «benedi
cendo» il cinghiale

Sembra che sia vivo, ma 
non è così, a ltr im e n ti non 
sarebbero accanto a lu i sen
za preoccupazioni, come li  
vediamo sulla nostra foto. 
Perchè non sia p iù  vivo, ci 
ha pensato Magagnato Ro
bertino  con la sua in fa llib i
le m ira . A lt r i contenti, o fo r 
se anche un po ’ inv id ios i 
cacciatori, lo hanno rimesso 
in  p iedi con la speranza che 
possa nuovamente raggiun
gere i l  bosco, però ciò non è 
avvenuto anche se i l  sig. Ma
rio  Grassi lo  ha «benedetto» 
con un buon m erlo t.

Takuo, ku za use ljud i, je 
bluo tud zame veliko prese
nečenje (sorpresa), kadar 
sem zagledu u Ijepih farbah, 
na parvi strani Novega Ma
tajurja, veliko fo tografi jo  od 
tarbijskega gospuoda, Emila  
Cenciča in papeža Janeza 
Pavla I I .

To fotografi jo  sem — kot 
drugi —  debelo in puno caj- 
ta gledu.

Al ste videli, kakuo darši 
papež roke na ramanah go
spuoda Cenciča?

Zdi se, da mu papež pra
vi: «Si bardak!» al pa «Bod 
bardakl».

Pa kuo se darži gospuod 
Cenčič, al ste lepuo pogleda
li? Ves srečen in nasmejan. 
Iz oči mu žari veselje. Zdi 
se, da gleda nebeškega tičja- 
ca.

Če d i bluo srečanje s pa- 
pežam duralo stuo Ijet, bi se 
biu polle čutu Cenčič buj 
mlad, ku kadar je prestopu 
vrata Vatikana!

K a j sta guorila poglavar 
katoliške cjerkve in naš gor
ski duhovnik? Če nam ne 
bo gospuod Cenčič povjedu, 
ostane velika skrivnost.

Pri usem tem pa me nar- 
buj zanima, kakuo se našemu 
gorjanu, gospuodu Cenciču

odperjajo, ne samuo vati
kanske vrata, pač pa tudi 
vrata do Sv. Očeta.

Tebe nič, mene nič, mu pa
pež položi roke na ramana 
kot staremu znancu in parja- 
telju. Sigurno, da je biu za 
tarbijskega famoštra narbuj  
srečan moment njega življe
nja. Bog v je koliko nevošlji- 
vosti za to fo togra fi jo !

U I ta l i j i  je nad 100 taužent 
duhovnikov in r jedk i doži
v i jo  tajšno srečo. K a j ima 
takuo posebnega na sebi in 
u sebi tele naš gorjan, da ga 
— kar takuo — sprejme in 
objame papež?

O tem srna govorila pred 
kratkem jast in Tonca Pone- 
diščak, k i dobro pogrunta  
stvari in zna marskajšno le
puo povjedat.

«Papež je sparjen našega 
famoštra, ker je tud i on Slo
van in pozna Cenčiča kot 
Slovenca, ki se tuče za pra
vice ponižanih», sem jau Po- 
nediščaku.

«Njesi deleč od resnice, re
snica pa je usedno no malo 
drugačna», je začeu Pone- 
diščak in nadaljeval: «Tebe 
se čudno pari, da med tau- 
žent\ mašnikov, ki je u I ta 
l i j i ,  t i  papež sprejme samuo 
našega Cenčiča. Mene pa se 
zdi tuo naravno, naturai.

Med stuo taužent so usi ena
ki, usi kompanjani in tudi 
papeža more zanimati poseb
nost. če videš na ve lik i pla
n j i  stuo taužent ar menih ser- 
kuovnih klasov, in med n j - 
mi samuo an bjeu, t i  padejo 
oči na te bjelega».

«Misliš reč, da če bi pe
l ja l i  sjerak u laške, b i ne 
bluo zanj velikega intereša 
menta, k jer ga imajo puno 
in da j im  muormo ponudit 
tajšne reči, k i j ih  njemajo?» 
sem pretargu Ponediščakovo 
modrovanje.

«Ja, parbližno takuo. Če t i  
pride na n jivo an taužent 
črn ih kavk in med n j im i je 
adna bjela, se t i oči ustavijo  
na nji, ker predstavlja po
sebnost. Črne kavke vidiš 
vsak dan, bjelih pa ne. Taka 
posebnost je gospod Cenčič. 
Če bi ne biu Slovenj in če 
bi se ne tuku za pravice po
nižanih, bi biu adan od 100 
taužent, tak, kot usi drugi. 
B i ne parvljeku nase pozor
nosti (attenzione) od Sv. 
Očeta in bi ga papež ne spa- 
rjeu. Cenčič je posebnost, 
k i n i za usak dan, za usak 
fruoštih!» m i je pojasnu Ton
ca Ponediščak in jast sem 
mu dati ražon.

Vas pozdravja vaš 
Petar Matajurac
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

Mladi iz Trsta so obiskali 
Benečijo

U nedeljo 18. novem bra je  
skupina m lad ih  iz T rs ta  ob i
skala Benečijo. Srečala se 
je  na jp re j s skupino naših 
m lad ih  na d ruš tvu  «Ivan 
T rinko»  v Čedadu, k je r  so 
b il i  Tržačani seznanjeni z 
ak tua ln im i p rob lem i Bene
č ije  in  naših društev.

Po k ra tk i p redstavitv i, 
brez vezanih govorov in  
brez fo rm a lnosti, m is lim o, 
da smo uspeli p redoč iti go
stom  najvažnejše točke 
(ekonom ija, m aldina, vzgoja, 
k u ltu rn a  d ruštva ), smo j ih  
sp rem lja li do Landarske ja 
me in  potem  na kosilo  v Do
le n ji T rb il,  k je r  smo j im  po
kazali p rostore  M lade brieze 
1978.

Srečanje smo konča li s 
kostanjem , pesm ini in  plesi. 
Upamo, da so se v krožku 
naše m ladine dobro poču ti
li,  kakor m i med n jim i in  
p rih o d n jič  na svidenje v 
T rs tu !

M. C.

DREKA
DREKA LECCO

Daniela Bergnach, hči E m 
me in  Bepulna se je  poroč i
la  u  Lecco na dan 1. sep
tem bra, g lih  na t is t i dan, ko 
sta se pred 28. le ti poročila  
n je  tata Pepo in  mama E m 
ma.

Daniela se je  ro d ila  u D re
k i 4-3-1953, n je  mož B aru tta  
G iu lio  pa u  Chiesa d i Val- 
malenco (S ond rio ) pred 29. 
le ti.

T is ti dan je  b iu  u  d ruž in i 
ve lik  praznik, ne samuo za 
dva m lada noviča, pač pa 
tu d i za «te stara» in  za n jih  
sinove: G ianni, Graziano in  
Antonella.

D ružina Bergnach zahvali 
use tiste, k i so p a rš li na n jih  
fešto, posebno tiste, k i so 
pa rš li od deleča.

M lad im  in  «starim  novi- 
čam» želim o puno sreče in  
zdravja  u  ž iv ljen ju .

SKALE
U to rak  6. novem bra je  na 

h itro  um arla  u  čedajskem 
šp ita lu  L id ia  Lu ig ia  Dugaro, 
udova Jurm an. Im je la  je  65 
lje t. N je  pogreb je  b iu  p r i 
Sv. Š toblanku u sr jedo 7. 
novem bra popudne.

SOVODNJE
JELINA

U soboto 3. novem bra je 
um aru  par sestri u  M arsinu 
Natale Je llina  - ž m a ju  po 
domače. S tar je  b iu  51 lje t.

R a jn ik  Nadal je  b iu  po
šten, a nesrečan puob. Pred 
več ko t tr id e se tim i l je t i je  u 
n je k i nesreči zgubiu v id  - oči.

Z ve liko udanostjo  je  pre- 
našu tole svojo nesrečo. U 
zadnjem ca jtu  je  b iu  u če
dajskem  šp ita lu. Potle so ga 
poš ja li damu in  šu je  živet 
h se tri u  M arsin , k je r  je, 
ko t smo povjedali, na h itro  
um aru. Njega pogreb je  b iu  
na T rčm unu  u pandejak 5. 
novembra. O h ran ili ga bo
mo u večnem spom inu.

Podbonesec
U Podbonescu parpra- 

v ja jo  žensko ekipo za Od
bo jko  (P a llavo lo). Lahko se 
upišejo za tren iran je  use 
ženske od 12 lje t  naprej.

K o t je  znano, u Podbone
scu že im a jo  moško ekipo 
za odbojko. Do sada j ih  tre 
n ira  p r ib ližn o  trideset.

Medtem pa foo tb a lis ti še
le čakajo, da j im  bo jo  zgra
d ili športno igrišče, kakor 
j im  je  b luo  obečjano. š p o r t
no igrišče je  nu jno  potrebno 
za razvoj tega športa. Do sa
da se m uora  «Pulferese» po
služevat špetarskega šport
nega igrišča. A l bo še dugo 
ca jta  dura la  tale situacija?

Srečali so se po 55. letih. Iz leve proti desni: sestra Justina, brat Petar, 
Toninca iz Am erike, Genio iz Francije, sestra Ernesta in brat Tiljo (vsi 
Vukovi iz Sevca)

GRMEK
Bratra in sestra so se spet 

videli po 55. ljetih.
Anton ia  Trusgnach - To

ninca Vukova iz Seuca ž iv i 
u  A m e rik i že 55 lje t. Poroči
la  je  b la  C ir illa  M arin iča  - 
Uršnega iz  Dolenjega Barda. 
Pred pe tim i l je t i  j i  je  mož 
um aru, zapustu n jo , dva s i
na in  hči.

Toninca je  b la  paršla  obi
skat ro js tne  k ra je  že lje ta  
1950, pa b ra tra  T il jo  in  Ge
n io  jo  n jesta  videla. Parvi 
je  b iu  ta k ra t u B e lg iji, d rug i 
pa u  F ra n c iji. Sada sta jo  
po 55. lje t ih  p a rv ik ra t vide
la  in  jo  objela. Sestra Justi
na je  b la  šla p red k ra tk im  
u Am eriko  in  parpe ja la  za 
sabo sestro Toninco, Genio 
pa je  paršu napuošto iz 
Francije , da b i jo  videu. U 
Vukuovi d ruž in i u Seucu so 
naprav li za tuo srečanje ve
lik o  fešto. Toninca se bo 
km alu spet va rn ila  u Ame
riko .

U sarcu ponese ljep  spo
m in  na srečanje z b ra ti in  
sestrami.

že lim o j i  puno sreče in  
zdravja  u ž iv lje n ju  in  da b i 
mogla še kada pogledat u 
rojstne kra je.

U Klodiču so počastili padle 
usjeh uejski

U ned je jo  4. novem bra so 
se zb ra li pred spom enikom 
pad lih  u K lo d iču  kom unian i 
garm išk ih  vasi, da b i poča
s tili tiste, k i so zgub ili ž iv lje  
n je  u usjeh uejskah.

Poslušali smo recitac ije  in  
p jesm i o truo k  od elem entar
n ih  šuol in  od pevskega zbo
ra «Rečan».

šindak, ing. Fabio B on in i 
pa je  napravu priložnosten 
govor, v katerem  je  razviu 
dem okratičen koncept o do
m ovin i. š indak je  jau  med 
drugim , da je  dom ovina (Pa
tr ia )  od usjeh, ne pa samuo 
last nekaterih  skupin  in  o r
ganizaciji in  k a k o r muora- 
m o usi ska rb je ti, da m uora 
b it i dom ovina Ijepa in  de
m okratična, takuo m uora jo  
b it  dobruote domovine a p 
partiene pošteno in  kompa- 
niano med use lju d i.

LJESA
Pevski zbor «Rečan» u Gorici

Tud i letos je  nastopu pev
ski zbor «Rečan» na Ceci
l i j  ank i u  G oric i.

T rad ic ionan lno  re v ijo  pev
skih  zborov organ iz ira jo  
usako le to u  K ato liškem  do

m u. Letos je  b ila  Cecilijanka 
u saboto 17. in  nedeljo 18. 
novembra.

Naši pevci so nastop ili u 
soboto in  so zapeli t r i  pe
sm i: « š li so», «Božime m oje 
djete» in  «Hostnik». Poslu
šalci so j ih  nagrad ili z dol
g im  in  p ris rčn im  ploska
njem.

KLODIC

U to ra k  9. o tuberja  se je  
roddu u čedajskem šp ita lu  
Emanuele Angelini, parv i 
sin od Irene R ucli iz  H loc ja  
in  E tto r ja  iz Form je.

Voščim o m u puno zdra
v ja  in  sreče u ž iv ljen ju .

SV. LENART
U Sv. Lenartu so praznovali 
svojega patrona - požegnali 
so tudi bandiero vojnih in

validov

U ned je jo  4. novem bra so 
u Sv. Lenartu  praznovali 
svojega patrona.

Par Sv. Maši je  p jeu  do
mači koro, potle  so m lad in 
c i p a rp rav li tom bo lo  in  bri- 
školo. Na praznovanje je 
paršlo puno lju d i tu d i od zu
naj.

Pred pudne pa so požegna
l i  bandiero od domačega še- 
ciona vo jn ih  inva lidov (M u 
t i la t i ed in va lid i d i guerra).

President o d ' šeciona je  
Anton io  Golia - Toniš iz Po
du tane.

Medtem, ko želimo, da b i 
šecion dobro opravlja la  
svoje d je lo  za interes ran je
n ih  in  vo jn ih  invalidov, k i 
še donašnji dan n jem ajo  usi 
svo jih  pravic, želimo tud i, 
da b i ne m u o r li v ič nasta- 
v ja t, na obednem k ra ju  sve
ta, ta jšn ih  šecionu.

(N a s lik i v id im o  vojne in 

valide iz Sv. Lenarta pred 
spom enikom  padlih. Foto: 
A. Osgnach.).
PODLAMUJE

U počitn iškem  Domu (Ca
sa d i riposo) u Špetru je  na 
h itro  um arla  B ledig Rosina, 
stara 71 lje t. P re j ko je  šla 
u poč itn išk i dom  u špeter, 
je  ž iv i j  eia u Podlam uju, 
ro jena pa je b ila  u Ješičju. 
N je  pogreb je  b iu  u Sv. Le
na rtu  u petak 2. novembra. 
Naj gre d ruž in i in  žlah ti na
ša tolažba.

GORENJA MERSA
U videmskem šp ita lu  je  u- 

m arla  M arcella Trusgnach. 
B laščjova po domače. Im je 
la je  samuo 46 lje t. N je  po
greb je  b iu  u srjedo 7. no
vem bra p r i Sv. Lenartu. Naj 
u m iru  počiva.

SPETER
U saboto 10. novembra je 

um arla  na svojem domu u 
Špetru C ris tina  Antonia 
C rucil, udova S ittaro . Uča
kala je  visoko starost: 86 let. 
N je  pogreb je b iu  u  pone- 
dejak 12. novem bra na špe- 
tarskem  b rito fu . B ila  je  do
bra  in  poštena žena in  ko t 
tako jo  bom o o h ran ili u 
lje p im  in  venčnem spominu.

SREDNJE
PODSREDNJE

U petak 2. november ja  je 
um aru po dugi bo ljezn i Fe
derico Lauretig  Federiku po 
domače, iz  Podsrednjega. 
Im eu je  87 lje t. N je  dugo 
od tega (an m jesac) od kar 
je  um arla  njega žena, Ange
lina.

Pogreb je  b iu  u  b r ito fu  p r i 
černetičah u saboto, 3. no
vembra.

ČEDAD
PREŠNJE
Kulturna društva so prazno
vale jubilej Antona Chiabaia

U saboto 17. novem bra so 
se zb ra li u Prešnjem, u go
stišču «Nuvola nera» p red
stavn ik i k u ltu rn ih  društev 
Benečije, da b i počastili 80 
le t Antona Chiabaia, k i je 
b iu  puno le t b laga jn ik  d ruš t
va «Ivan T rinko»  in  je  sada 
častni predsednik društva 
m ina torjev.

Z lo ljep, p rije ten  družab
n i večer so o rgan iz ira li 
d ruštvo m ina torjev, d ru š t
vo «Ivan T rinko»  in  Novi 
M a ta jur.

Požegnanje bandiere vojnih invalidov iz Sv. Lenarta ( fo to  A. Osgnach)

O ž iv lje n ju  «mladega star
čka» sta govorila  Iz id o r Pre
dan in  dr. Ferruccio Clavo- 
ra.

D ruštva so m u šenkale 
spom insko p laketo ko t p riz 
nanje njegovemu delu u  na
ših organizacijah. Lepo pre
senečenje (sorpreso) je  na
pravu pevski zbor «Rečan», 
k i se je  varnu z nastopa iz 
Gorice in  se ustavu na Ton- 
čekovem večeru. Zapieu je  
nekaj 1 j  epih p jesm i na čast 
ju b ila n ta  in  takuo razvese- 
liu  use prisotne.

Tončeku želimo, da b i še 
puno ca jta  živeu zdreu in  ve- 
seu med nam i za interes na
še skupnosti.

TIPANA
Umaru je Ferruccio Tedoldi

U četartak 8. novembra je 
u ju tra n jih  u rah um aru u v i
demskem šp ita lu  Ferruccio 
Tedold i iz Karnahte. B iu  je 
šele m lad. Im eu je  58 lje t.

R a jn ik  Ferruccio je  b iu  
b ra ta r V o jm ir ja  Tedold ija , 
dolgoletnega odgovornega 
uredn ika  M a ta ju rja .

Njega pogreb je  b iu  u 
Salt p r i Povolettu u petak 
9. novembra. Naj gre d ruž i
n i in  ž lah ti naša tolažba.

h
Kanalske
doline

Iz  Kanalske doline se v 
Novem M a ta ju r ju  le m a lok
daj oglašamo, seveda to n i le 
po, ker b ravci niso obvešče
n i o našem delovanju. Upa
mo, da bomo v bodoče od
s tra n ili to  pom an jk ljivos t.

Sredi meseca ju n ija  so 
obiska li naše vasi kn jiževn i
k i slovenskega centra PEN 
iz L jub ljane . Mešani pevski 
zbor «Planinka» iz Ukev je 
v špe tru  Slovenov nastopil 
ob pode litv i nagrad o tro 
kom, k i so se udeležili na
tečaja «Moja vas». Med le
to šn jim i nagrajenci je  b ila  
tu d i deklica iz  Ukev Rafael- 
la Prescheren. T re tjo  nedeljo 
v ju l i ju  pa je  v organ izaciji 
ku lturnega društva «Lepi 
vrh» lepo potekalo prazno
vanje vaškega «žegna» v Uk- 
vah. 10. septembra se je 
skupina iz Ukev udeležila v 
K am niku  dneva narodn ih  
noš. V  K am niku  so U k ljan i, 
po zaslugi g. Simona Pre- 
scehrna, že dolgo s ta ri znan
ci.

S 15. ok tob rom  pa je  le
tos redno priče la  delovati 
Glasbena šola. Pouk glasbe 
v k la v ir ju , h a rm on ik i in  k i
ta ri, n u d ijo  t r i je  pedagogi, 
k i p rih a ja jo  z Jesenic na 
Gorenjskem. K e r pa d idak
tično ravnate ljstvo iz T rb iža  
še n i odgovorilo  na pism o - 
p rošn jo  z dne 1-10-79, da b i 
se pouk lahko v rš il v šoli, 
poteka pouk v župnišču v 
Ukvah: pouk harm onike v 
župnijskem  uradu; pouk k i
tare v župn ijsk i k u h in ji in  
pouk k la v ir ja  pa v župn ijsk i 
veži.

Nova in  ve lika šola, z ne
š te tim i uč iln icam i pa v im e
nu načel enakosti, demo
kracije , razumevanja med 
narod i in  pospeševanja 
razvoja m anjšin , sameva!Novica Daniela Bergnach in Giulio Barutta


